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oldskautingu. Co lepšího mohou „dříve narozené sestry a dříve na svět přišlí bratři“ udělat pro 
své nástupce, než v klidu a moudře předávat všechno, co prožili a „zpracovali“ tak, aby to bylo 
pro mladé kmeny v Junáku (ale i  jinde v občanském životě) užitečné. Přece nejenom vodní 
skauti mají pochopení pro všechno, co se v přírodě děje, i když – pravda – bez vody není život! 
Úloze  dospělých  členů  ve  skautingu  se  věnovalo  třístranné  mezinárodní  setkání  OS  na 
Slovensku.
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KMENOVÉ ZPRÁVY
Výběr zestručněných zpráv

Tato rubrika obsahuje pouze vybrané údaje: účastníky, program jednání, příp. další informace a 
usnesení. Plné znění zápisu vč. příloh je uloženo u krajských zpravodajů KD.

ZÁPIS z 18. zasedání Náčelnictva KD Junáka, Sluneční zátoka 17. - 19. 4. 2009.
Přítomni:  viz uložená presenční listina  
Program jednání:   Zprávy KZKD   Informace o přípravě OSJ   Informace z jednání NJ 
 Údaje z registrace KD  Program Kmenové porady  Kontrola úkolů  Zprávy členů NKD 
 Prohlídka areálu a okolí   Informace o LŠ KD  Závěrečná zpráva o stavu KD v krajích 
 Kmenové noviny a web KD  Příprava sněmu KD  Různé.
Informace z NJ: časopisy před prázdninami vyjdou naposledy v obvyklé podobě.
LŠ 2009: Br. Stránský s uspokojením zhodnotil počet přihlášených na 1. běh (21 osob) a uvedl, 
jak vedení reaguje na různorodý věk frekventantů úpravou programu.
Oldskautské jamboree – OSJ 2009:  Br.  Pokorný a Vápenka vysvětlili  konstrukci  nákladů 
(ubytování a stravování ověřeno na místě) a podali další informace k náplni této akce. 
Kmenová porada: konání v areálu „Sluneční zátoka“ bylo na místě potvrzeno.
Kmenové  noviny:  Br.  Žáček  informoval  o  připravovaném  dvojčísle  1-2/2009,  příloze  o 
skautských památníčcích a ročence na téma „Jaroslav Foglar“.
Stav webových stránek: – br. Jech uvedl, že je vcelku uspokojivý.
Úkol 2018/01 Do KP upřesnit počty odebíraných výtisků do klubů.       
 Zajistí: krajští zpravodajové KD                Termín: 23. 4. 2009

 Úkol 2018/02 S webmasterem br. Černým aktualizovat jména a hesla pro přístup na web. 
 Zajistí: br. Jech        Termín: 30. 5. 2009

Vladimír Köhler – Mika v.r., 
náčelník

ZÁPIS z 19. zasedání Rady náčelnictva KD Junáka, Praha 15. 5. 2009.
Přítomni: ses. Hana Kaprálková a br. Jan Adamec, Vladislav Jech, Vladimír Köhler, Miroslav 
Kubát,  Zbyšek  Lajczyk,  Miroslav  Moravec,  Vladimír  Stránský  a  Jiří  Žáček.  Přizváni: Pavel 
Pokorný a Ivan Vápenka Omluveni: ses. Miloslava Fousková a br. Aleš Cepek, Ivo Fišera
 a Jiří Klikoš 
Program jednání:  Kontrola úkolů  Spolupráce s ROJ  Zahájení LŠ OS 2009  Kmenové 
noviny a příspěvky do Skautského světa   Organizace Kmenové porady   Příprava OS 
Jamboree   Mezinárodní  aktivity   Informace  z SO   Setkání  OS  z  PL  –  CZ  –  SK  na 
Slovensku   Různé
Spolupráce s ROJ: br. Fišera a ses. Fousková sestavují konkrétní plán společných akcí.
Zahájení LŠ: br. Stránský informoval o zdařilém 1. běhu LŠ v Miletíně za účasti 19 frekventantů 
(mimořádný ohlas měla přednáška br. Šolce). 2. běh se koná od 14.do 23. 8. 09.
Kmenové  noviny:  redakční  rada  dokončuje  č.  1-2/2009,  u  br.  Sýkory  bude  provedeno 
sestavení pro tisk a prověřeno, jak poslat KN i přílohu do tiskárny elektronicky. K uveřejňování 
zpráv o Kmeni dospělých je třeba prověřit, v jaké podobě je přijme redakce Skautského světa.
Úkol 2019/01 Vybrat z KN aktivity, které mohou být uveřejněny ve Skautském světě.     
 Zajistí: Redakční rada KN        Termín: 15. 7. 2009
Organizace Kmenové porady: Rada NKD projednala program, který byl přiložen k zápisu.
Příprava  OS  Jamboree:   byl  vysloven  souhlas  se  stánkem  se  suvenýry,  další  prověření 
nákladů je nutné při konání Kmenové porady.
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Úkol 2019/03 Zjistit u majitele p. Janouška: 1) náklady na ubytování a stravování po dobu 
 OSJ  při  jakéhokoliv  počtu  účastníků;  2)  náklady  na  ubytování  servistýmu  po  celou 
dobu.
 Zajistí: br. Vápenka                   Termín: 21. 6. 2009
Mezinárodní aktivity:  ses. Bělovská a br. Adamec do KN zpracovali příspěvek o evropském 
semináři  ISGF  v Kutné  Hoře  (viz  čís.  1-2/2009).  Ses.  Bělovskou  navrhujeme  do  výboru 
středoevropského subregionu ISGF (volby v září).
Svojsíkův oddíl: br.  Kubát  připomněl,  že se stále  po družinách SO soustřeďují  návrhy na 
členy/členky  tohoto  čestného  oddílu.Upřesnil,  že  členové  SO mají  statut  čestných  členů  v 
Junáku, bez povinnosti  platit  členské příspěvky,  ovšem dle Stanov stojí  SO mimo strukturu 
Junáka.
Trojsetkání na Slovensku: nahlášeno 8 zástupců z Česka (ale jsou možné další přihlášky).
Úkol 2019/04 Zpracovat referát na setkání „Význam organizace dospělých skautů 
a skautek pro mateřské organizace“.     
 Zajistí: br. Köhler                               Termín: 5. 6. 2009

Vladimír Köhler – Mika v.r., 
náčelník

ZÁPIS z 20. z Kmenové porady ve Sluneční zátoce v Ledči nad Sázavou, 22. - 24. 5. 2009.
Přítomni: viz presenční listina uložená v archivu KD 
Program jednání: PÁTEK   v schůzka kraj. Zpravodajů KD; SOBOTA   situační zpráva 
náčelníka br. Köhlera  OS Jamboree 2009  předání vyznamenání  referát SO  referát o 
Kmenových novinách a webových stránkách   vycházka k památníku J.  Foglara a na 
Stvořidla   Kouty  na  tři  témata:  stárnutí  činovníků  KD,  používání  znaku  a  logotypu 
Junáka a přijímání dospělých členů do Junáka  v beseda se zpíváním; NEDĚLE  závěry 
z koutů  slavnostní ukončení.
Závěr k přihláškám na OS Jamboree 2009: vzhledem k malému počtu přihl. účastníků zrušit.
Ze závěrů diskuse v „koutech“:  
KOUT 1 -  pro funkce zvl. zástupců zpravodajů je třeba vyhledávat mladší činovníky a více se 
osobně kontaktovat; ustavit „poradní sbory okresních zpravodajů“; zajímat se o roverský věk už 
na  vlastních  střediscích;  zamyslet  se  nad  současným  způsobem  fungování  KD;  doplnit 
neobsazené funkce zástupců zpravodajů.
KOUT 2 – podporujeme na 100 % současný oficiální znak Junáka (na trojlístku lilie s náprsním 
štítem a chodským psem) – jinak by došlo ke ztrátě identity; nový logotyp je vhodné používat ve 
vnitřním  styku  spíše  jako  „komerční  symbol“;  je  třeba  prozkoumat,  zda  v souvislosti  s tím 
nedošlo k porušení Stanov Junáka; je třeba legislativně ošetřit hymnu, heslo. 
KOUT 3 – do klubu KD lze přijmout každého dospělého, který splní základní povinnosti dle 
Stanov Junáka – tím se stane jeho členem; přechod roverů do KD je administrativní proces, 
přičemž celé oddíly přecházejí cestou přeregistrace.

Vladimír Köhler – Mika v.r., 
náčelník

ZÁPIS z 21. zasedání Rady náčelnictva KD Junáka, Praha 18. 6. 2009.
Přítomni: br. Jan Adamec, Vladislav Jech, Vladimír Köhler, Miroslav Kubát, Zbyšek Lajczyk, 
Miroslav Moravec a Vladimír Stránský. Omluveni: ses. Miloslava Fousková a Hana Kaprálková, 
br. Aleš Cepek, Ivo Fišera, Jiří Klikoš a Jiří Žáček.
Program jednání:   Kontrola úkolů  informace ze 47. zasedání NJ   Zrušení OSJ 2009 
 Odstoupení  br.  Vápenky  z red.  rady  KN   OS  Jamboree  2010   Mezinárodní  vztahy 
 Informace SO   Č-P-S setkání 2009   Kmenové noviny   Stav www stránek KD   Stav 
legislativy  Doplnění OZKD  Různé
Na jednání byly podány stěžejní informace a z jednání mimo jiné vyplynulo: 
Informace ze zasedání NJ – pozemek mohyly na Ivančině nyní patří Junáku. 
Po informaci br. Stránského o důvodech zrušení OS Jamboree 2009 Rada KD přijala
Usnesení 2021/01 Rada NKD souhlasí se zrušením OSJ 2009.              Schváleno 6 – 0 – 0

3



Kmenové noviny OS

Na jeho vlastní žádost
Usnesení 2021/02 Rada NKD odvolává br. Vápenku z redakční rady Kmenových novin. 
                                                                                                                      Schváleno 6 – 0 – 0

OS Jamboree v roce  2010  by  se  mělo  uskutečnit  v 5.  –  7.  měsíci  na  skautské  základně 
v Miletíně.
Mezinárodní vztahy – br. Adamec obdržel výzvu, aby k pořádání 7. konference SRZE – k tomu 
Rada KD přijala 
Usnesení 2021/03 V případě pověření z 6. konference k uspořádání 7. konference SRZE 
ISGF  v r.  2012  Rada  NKD  přijímá  závazek  konferenci  v ČR  uspořádat.                    
                                                                                                                      Schváleno 6 – 0 – 0

Br. Adamec doporučuje podle příkladu br. Špindlera požádat o další certifikáty k mezinárodní 
spolupráci  v rámci  ISGF (tzv.  twinning)  – po nahlášení  jemu zařídí  další  náležitosti;  poslal 
článek o trojsetkání do zpravodaje subregionu stř. Evropa.
Br. Kubát doporučuje knížku „Pověsti z hor Lužických“ od br. C. Vojtěcha.
Zápis  má  v příloze  referát  br.  náčelníka  Köhlera,  který  přednesl  na  trojsetkání  OS  na 
Slovensku, a rovněž přehled akcí na 2. polovinu roku 2009 ve stejné podobě, jak visí na webu 
KD.
Br.  Žáček prostřednictvím br.  Jecha informoval,  že  dvojčíslo  bylo  dokončeno a  zasláno do 
tiskárny  již  elektronicky.  Hlavní  text  a  ročenka  na  téma  vzpomínek  na  Jaroslava  Foglara 
(zpracovaná  br.  Vápenkou)  byly  pověšeny na  náš  web,  kde již  od  dřívějška  visí  příloha  o 
skautských památníčcích (zpracovaná rovněž br. Vápenkou). Příští – patrně opět dvojčíslo KN 
–  by  se  mělo  tradičně  věnovat  KP formou přílohy  a  obsahovat  i  další  přílohu,  věnovanou 
oldskautskému trojsetkání;  hlavním tématem druhého dvojčísla KN 2009 by mohlo být téma 
letošního trojsetkání, a sice úloha dospělých členů ve skautském hnutí. Br. Janov uvedl, že od 
Rady KD může přijmout členství v RR KN a s br. M. Bártou navázat kontakt na úseku přispívání 
do Skautského světa - k tomu bylo přijato
Usnesení  2021/04  Rada  NKD  jmenuje  br.  Slavomila  Janova  členem redakční  rady 
Kmenových novin s pověřením pro spolupráci s redakcí Skautského světa.                      
                                                                                                                        Schváleno 5 - 0 - 0

V bodě Různé m.j. zaznělo, že 
- jako další blahopřání pro KZ necháme vytisknout vybranou grafiku br. Šamana
- na web pověsíme další díky za blahopřání od ses. Věry Jandové
- klub OS čís. 74 v Karl. Varech zaslal Historický almanach vydaný ke 40. výročí založení
- letošního tábora OS v Pařezské Lhotě 20. – 30. června t.r. se účastní velká část NKD

Vladimír Köhler – Mika v.r., 
náčelník

ZÁPIS z 22. zasedání Rady náčelnictva KD Junáka, Praha 17. 9. 2009.
Přítomni: ses. Hana Kaprálková  a Miloslava Fousková (částečně), br. Jan Adamec, Vladislav 
Jech, Vladimír Köhler, Miroslav Kubát, Zbyšek Lajczyk, Miroslav Moravec a Vladimír Stránský. 
Omluveni: br. Aleš Cepek, Ivo Fišera, Jiří Klikoš.  Přizván: Slavomil Janov,  Host: Jiří Navrátil 
(částečně).
Program jednání:  organizace pohřbu br. Goge  Kontrola úkolů  Kmenové noviny   LŠ 
ORSOS 2009  Návaznost na Skautský svět  6. konference subregionu ISGF SE  Setkání 
polských OS „Harcerské duby“   Informace SO   OS Jamboree 2010   Příprava  Č-P-S 
setkání 2010  Stav www stránek KD  Sněm KD  Registrace  Informace z NJ  Aktivity 
ROJ  Různé
Bylo dohodnuto, že při posledním rozloučení v Motolském krematoriu promluví za Junáka br. 
Navrátil a rozloučí se také zástupce klubu OS „Vatra“.  K LŠ ORSOS přijala Rada NKD 
Usnesení 2022/01 Rada NKD zprávu o konání LŠKD 09 schválila a souhlasí,  že bude 
vydána jako samostatná příloha Kmenových novin č. 3-4/09.                 Schváleno 6 - 1 - 0

Další přílohou KN č. 3-4/09 bude  referát br. náčelníka „Úloha dospělých ve skautingu“, 
přednesený  na  Č-P-S  setkání  v Polsku.  Br.  Janov  informoval  o  navázání  spolupráce 
s redaktorem Skaut.  světa  br.  Markem Bártou  –  výsledek viz  zářijové  číslo.  Br.  Adamec a 
Köhler  informovali  o  6.  konferenci  subregionu  ISGF  SE  a  upozornili,  že  podle  usnesení 
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konference bude na KD Junáka zorganizovat 7. konferenci v roce 2012 v ČR; informovali také o 
nově zvoleném výboru subregionu ISGF SE. Br. Lajczyk informoval o setkání „Harcerské duby“ 
v Polsku. Pro konání OS Jamboree 2010 bylo přijato 
Usnesení  2022/02  Rada  NKD  schvaluje  uspořádání  1.  OSJ  ve  dnech  4.-6.6.2010  na 
skautské základně Miletín.                                                                           Schváleno 7 - 0 - 0

Ke konání dalšího Č-P-S setkání přijala Rada NKD
Usnesení 2022/03 Rada NKD schválila uspořádání Č-P-S setkání ve dnech 10.-13.6.2010 
v Beskydech.                                                                                                Schváleno  7 - 0 - 0

V bodě Různé br. náčelník uvedl pozvání na výroční jednání SO a připomenul, že u něho si lze 
vypůjčit slevovou kartu do prodejny JUN. Br. Adamec oznámil konání příštího setkání Grossarl 
ve dnech 19.-26.6.2010. Br. Janov pátrá po autorech českého překladu „písně ISGF“. 

Vladimír Köhler – Mika v.r., 
náčelník

ZÁPIS z 23. zasedání Náčelnictva KD Junáka, Praha 9. - 11. 10. 2009.
Přítomni: viz uložená presenční listina v archivu KD
Program jednání: PÁTEK   zahájení a zprávy krajských zpravodajů a členů Rady NKD; 
SOBOTA  prohlídka burzy skaut. sběratelů  informace z NJ  Sněm KD 2010  výprava 
po stopách J. Foglara  zpráva o LŠ ORSOS 09  skautský tisk a KN  Závěrečná zpráva o 
krajích  v beseda s promítáním; NEDĚLE  závěry jednání  různé  ukončení.
PÁTEK: Jednání bylo zahájeno chvílí ticha k uctění památky br. Jiřího Žáčka-Goge. V dalším 
zazněly zprávy br. místonáčleníka Stránského, stav registrace Kmene dospělých a proběhly 
referáty krajských zpravodajů. NKD projednalo situaci v přípravě Kmenového sněmu a přijalo
Usnesení 2023/01: NKD určuje jako nejzazší termín konání krajských sněmů KD 15. 5. 
2010.  Schváleno: 18 - 0 - 0 

NKD prodiskutovalo dosud známé náměty, které soustředí tajemník NKD, a stanovilo 
Úkol 2023/01: Do Kmenových novin zahrnout pasáž o přípravě a průběhu volebních 
sněmů VOJ KD.
Zajistí: br.  Köhler  Termín: 19. 11. 2009 

Na návrh br. Matýska NKD přijalo
Usnesení 2023/02: NKD stanovilo jako nejzazší termín pro podání řádných návrhů na 
kandidáty do NKD den 30. 6. 2010.             Schváleno: 18 - 0 - 0 

Na návrh br. Köhlera  
Usnesení 2023/03: NKD jmenovalo jako tiskového zpravodaje NKD br. Slavomila Janova 
s hlasem rozhodujícím.             Schváleno: 16 - 0 - 1 

Vzhledem k situaci  s přebíráním pozůstalosti  br.  Žáčka a v  návaznosti  na nyní  stanovenou 
činnost br. Janova NKD přijalo
Usnesení 2023/04: NKD pověřilo br. Vladislava Jecha vedením redakce Kmenových 
novin.             Schváleno: 17 - 0 - 0 

Br.  Matýsek  informoval,  že  další  třístranné  setkání  Č-P-S  bude  v Beskydách.  Den  skončil 
promítáním. 
SOBOTA: Po návratu z prohlídky výstavby na setkání skautských sběratelů s NKD věnovalo 
informacím u jednání NJ, skautské pomoci, dalším informacím organizačního zpravodaje br. 
Klikoše  a  zpravodaje  pro  mezinárodní  spolupráci br.  Adamce.  Výchovný  zpravodaj br. 
Lajczyk  upozornil  na  možnost  uspořádat  jak  kurs  pro  vedení  klubů  KD  tak  čekatelských 
zkoušek.  Poté  proběhla  za  vedení  br.  Janova  procházka  po  stopách  J.  Foglara ve 
vnitřní Praze. Příprava OS Jamboree v Miletíně bude vycházet z účastnického poplatku 300,-
Kč/osobu;  byl  projednání  stručný  program  jamboree.  Den  skončil  neformální  besedou 
s promítáním. 
NEDĚLE: v Různém bylo účastníkům sděleno, že v klubovně VS Žižkov lze přespat a pobýt 
za 30,-Kč/osobu/noc pro skauty. Br. Moravec upozornil, že může být navržen další nositel Zlaté 
Syrinx. Br. Kubát připomněl navrhování čestných let. Porada byla ukončena zhodnocením br. 
Köhlera.

Vladimír Köhler – Mika v.r., náčelník
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Vzhledem k potřebě vytištění a rozeslání KN ještě před Vánoci budou stručné výpisy z jednání 
Rady NKD v listopadu a prosinci 2009 zahrnuty do prvního čísla KN v roce 2010.

Ze skautského 
světa

Trojsetkání s polskými a slovenskými OS na Slovensku

O letošním setkání OS z Polska, Česka a Slovenska v Oščadnici ve slovenských Kysucích 
pojednává samostatná příloha č. 2 tohoto dvojčísla KN. Tato setkání jsou tradičně dobře 
navštívena,  i  když  někteří  dřívější  účastníci  již  nejsou  mezi  námi.  Jejich  místa  však 
nezůstávají neobsazená, jak ukazuje připojená fotografie.

Z protokolu: 6. konference středoevropského subregionu ISGF
                    Mamaia, Rumunsko, 2. - 6. 9. 2009

Zúčastněné  delegace:  Rakousko, 
Německo,  Rumunsko,  Polsko,  Česká 
republika,  Lichtenštejnsko,  Lotyšsko, 
Švýcarsko,  Maďarsko,  Slovensko  a 
Estonsko (Litva se omluvila).

Zahájení  konference.  Rösle  Frick, 
prezidentka  SRZE,  zahájila  konferenci, 
přivítala  všechny účastníky  a  pozdravila 
významné  hosty.  Povstáním  a  tichou 
vzpomínkou  byla  uctěna  památka  členů 
zemřelých v uplynulém období. 

Jednací  řád.  Hlasovací  karty  byly 
rozdány všem 44 přítomným delegátům a 
5  členům  předsednictva.  Kromě  Litvy 
byly zastoupeny všechny země (každá má 
právo na 4 hlasy), takže konference byla 
usnášení  schopná.  Pořad  jednání  byl 
jednomyslně přijat.

Zpráva  výboru  SRZE  za  uplynulé 
období  2006  –  2009  byla  přednesena 
jednotlivými členy výboru a jednomyslně 
schválena účastníky konference.

Zprávy zúčastněných delegací:  Maďarsko.  Prezidentka  Marta  Elsholtz referovala o 
založení dvou nových Gild a o obtížích při komunikaci s mladými skauty. 
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Rumunsko.  Členové rumunské NSGF mají  úzké vztahy s aktivními skauty. Mají málo 
kontaktů s dívčími  svazy,  pokud tyto nejsou členkami  národního svazu.  Kladou velký 
důraz na vzdělávání. Byl zaznamenán lehký úbytek členstva. Estonsko patří opět se všemi 
členy k SRZE. Estonská gilda má kolem 60 členů. Bohužel je mezi nimi mnoho starších 
lidí, kteří už nejsou schopni se zúčastňovat všech akcí Gildy. Na  Slovensku existují tři 
gildy, které mají kolem 75 členů. Mají kontakty se sousedními gildami. Slovensko pomáhá 
Bulharsku a  Ukrajině.  Konají  se  také pravidelná setkání  s polskými  a českými  přáteli. 
Spolupráce je na velmi dobré úrovni. S Ukrajinou nejsou téměř žádné jazykové bariery. 
Německý svaz má 750 členů ve 42 gildách. Kromě toho má mimořádnou gildu v Namibii 
(ca 120 členů) a asi 250 členů v šesti pomocných (kooperativních) sdruženích, dohromady 
tedy 1.100 členů. Dvě třetiny členů jsou muži, jedna třetina ženy; 50 procent členů je pod 
60  let.  Lotyšská  delegace  přednesla  svůj  projev  německy.  Existuje  tam  10  oblastí 
s celkem  126  členy.  Věnují  se  především  sociální  práci.  Spolupráce  s mladými  sice 
existuje,  ale  je  problematická  vzhledem k velkým věkovým rozdílům.  I  ve  Švýcarsku 
existují  mezi  skauty  a  skautkami  velké  věkové  rozdíly.  Švýcarsko  podporuje  mnoho 
sociálních  projektů  i  prostřednictvím  aktivních  skautů.  Existují  dvě  kantonální  gildy, 
ostatní jsou zapojeny v Ústřední sekci. Členové gild nemají velký zájem o mezinárodní 
kontakty. Byl předán příspěvek 500 € na projekt Harambee Costa Kenya. V Polsku mají 
skauti nového prezidenta: Andrzeje Borodzika. Dospělí skauti přes 55 let jsou zařazeni ke 
skautům seniorům, pokud o to požádají. V Polsku pracuje 158 gild a společná centrála je 
ve Varšavě.  Český Kmen dospělých patří k Junáku. Dospělí zde tvoří třetí kmen, který 
má 4.500 členů. V příštím roce budou volby náčelnictva. Existují dva nové kluby mladších 
dospělých. Lichtenštejnská gilda má 170 členů. Udržuje kontakty s aktivními skauty. Na 
projekt IDOL přispěla značným finančním obnosem. Ve skautském časopise „Knoten“ má 
své vlastní stránky. Na vánočním trhu se každoročně pořádá sbírka na Harambee Costa 
Kenya. Rakouský svaz má 103 gild s celkem 3.268 členy. Brzy budou ustaveny další dvě 
gildy. Ve svazu pracuje „Dílna budoucnosti“.  Velký důraz je kladen na rodinný skauting. 
Nápad  Ferryho Partsche,  pozvat  na  Jamborette  izraelské  a  arabské  skauty,  se  báječně 
vydařil. Rakousko se angažuje v projektu IDOL v Keni. 

Změna stanov SRZE podle předloženého návrhu z listopadu 2008. Původní návrh 
předložený Rakouskem představenstvo SRZE doplnilo a částečně pozměnilo na poradě 
v Krakově. Konečné znění stanov bylo konferencí jednomyslně schváleno.

Volby  nového  výboru  SRZE. Jednohlasně  byli  zvoleni:  Manne Bosse, prezident; 
Teresa Tarkowska -  Dudek,  zástupkyně prezidenta;  Hans Grigull,  pokladník;  Christa 
Schmeißer, sekretářka; Hans Slanec, zástupce v Evropském výboru; Rösle Frick, čestná 
prezidentka SRZE.

Rösle  Frick, Lichtenštejnsko,  obdržela  Stříbrnou  skautskou  lilii  za  sedmnáctiletou 
práci a vedení SRZE a za mimořádný přínos k jeho rozvoji.

Programové  prohlášení  nového  výboru  SRZE  na  období  2009  –  2012. Nový 
předseda  výboru  (Prezident  SRZE)  Manne  Bosse  přednesl  program činnosti  na  tříleté 
období.  K nejdůležitějším  vytčeným  cílům  patří:  zlepšení  komunikace;  každoroční 
neformální  setkání  v některé  z členských  zemí;  zlepšení  finanční  situace,  s využitím 
příspěvků od EU na plánované akce; školení vhodných osob pro národní a mezinárodní 
vedoucí úkoly.

Příprava 7. konference SRZE 2012.  Česká NSGF projevila ochotu uspořádat příští 
konferenci SRZE v České republice. Po krátké diskusi s několika návrhy na místo konání 
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konference  byl  Kmen  dospělých  Junáka  pověřen  přípravami  ve  spolupráci  s Výborem 
SRZE. Přesné místo a datum konání bude oznámeno v nejbližší možné době.
Poděkováním prezidenta za účast a spolupráci a společnou písní na rozloučenou byla 6. 
konference SRZE zakončena.                   Jan Adamec – Tarzan

V l a d i m í r   P r i n c, skautskou přezdívkou  Š i r c h á n, 
zemřel 6. července 2009 v USA

Br.  Jiří  Zachariáš  -  Pedro na  webových 
stránkách OVF vypráví životní příběh br. 
Širchána,  z  něhož  je  dobré  si 
připomenout:   
V. Princ se narodil 9. ledna 1925 v Praze, 
dětství  a  mládí  prožil  na  Starém Městě 
pražském v Petrské čtvrti, nedaleko čtvrti 
Na  Františku.  Byl  aktivním  účastníkem 
divokých  a  vzrušujících  klukovských 
šarvátek,  pouličních  bojů  a  dalších 
pozoruhodných  aktivit  mezi  ´petráky´  a 
´františkány´,  které začátkem čtyřicátých 
let  minulého  století  dodaly  inspiraci 
Jaroslavu  Foglarovi  k  jeho  kultovním 
románům o organizaci  Vontů  a  tajemné 
čtvrti Stínadla.
Nedaleko  jeho  bydliště  se  na  Petrském 
nábřeží nacházel také Hlavní stan Svazu 
skautů a skautek RČS. Tady se seznámil 
se skautingem,  s  nímž následně propojil 
celý svůj život. Od útlých vlčáckých let, 
přes  aktivní  a  dlouholeté  vůdcovství 
a skautské vychovatelství až k činovnické 
práci  v  nejvyšších  orgánech  česko-
slovenského a českého skautingu.
Skautovat  začal  v  Sedmém  katolickém 
oddíle  Svazu  skautů  a  zůstal  mu  věrný 
nejen jako člen, ale i jako vůdce ve všech 
jeho  podobách  a  historických  etapách.
Zajímal se aktivně o celou řadu oborů od 
hudby,  malířství,  ochranu  přírody  ale 
i motorismus  a  vodní  sporty,  táboření 
a pobyt v  přírodě.  Nemohl  být  tedy nad 
něho  vybrán  lepší  autor  podmínek 
Odborných skautských oznaků.
Vytvořil a sepsal je jak v období druhého 
tak  i třetího  návratu  (1968  a  1990) 

československého  skautingu  na  svou 
legální scénu.
Po únorovém komunistickém převratu  v 
roce  1948 byl  pro nedostatečný rodinný 
původ a působení ve skautské organizaci 
tzv. vyakčněn ze studia architektury. V té 
době se Vladimír skautsky angažoval jako 
vůdce oddílu a člen organizačního odboru 
Náčelnictva chlapeckého kmene Junáka.
 

Od  roku  1945  byl  blízkým 
spolupracovníkem  Dr.  Karla  Průchy  - 
Rolfa,  předsedy  výchovného  odboru 
Junáka.  Jen  mlčenlivost  zatčených 
skautských  činovníků  kolem  Karla 
Průchy  v  roce  1951  a  také  fakt,  že 
Vladimír  konal  v  té  době  vojenskou 
prezenční  službu,  jej  zachránila  před 
osudem mnohaletého věznění.
V roce 1968 byl mezi prvními, kteří radou 
a  nejrůznějšími  službami,  především 
kontakty  na  starší  vůdcovskou  generaci, 
pomáhali  pražským  Psohlavcům 
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obnovovat  skautskou  organizaci. 
Vladimír  Princ oživil  také svůj skautský 
oddíl   a vedl   jej ilegálně ještě dlouho 
po   nedůstojné  integraci  Junáka 
s komunistickou  dětskou  organizací,  ke 
které došlo v roce 1970.
V  návrat  skautingu  nepřestal  ani  na 
okamžik  věřit.  Podle  jeho  úvah 
a přesvědčení  to  však  měl  být  návrat 
především  k  duchovním  kořenům 
skautingu. Bez obnovy těchto základních 
a dosud pomíjivých zdrojů, které, jak byl 
přesvědčen,  by  mohly  být  živou  vodou 
celé  společnosti,  by  byl  vzkříšen  jen 
rozmělněný  odraz  skautingu.  Po  celou 
dobu tzv.  normalizace hledal  kontakty a 
organizoval  setkání  s  podobně 
uvažujícími skautskými vůdci. 
Když však v roce 1989 shledal, se svým 
přítelem  Dr.  Karlem  Průchou,  že  se  v 
obnovené skautské  organizaci  Junák,  jíž 
opět  pomáhal  na  nohy,  čile  zařizují  ti, 
kteří  organizaci  před  dvaceti  lety 
převáděli pod rudé prapory, anebo jejich 
pohrobci, založili (vlastně obnovili) Svaz 
skautů  a  skautek  České  republiky.
Na  počátku  devadesátých  let  byl  také 
iniciátorem  vzniku  skautského  oddílu 
Velena Fanderlika.
Brzy  po  listopadovém  převratu  v  roce 
1989  se  odstěhoval  se  svou  ženou  za 
synem do USA. S přáteli  ze staré vlasti 
bohatě korespondoval. Hlavním tématem 
dopisů  byl  samozřejmě  skauting  jeho 
metodika, historie a budoucnost. 
Byl  spojením  se  světem,  který  jsme 
nepoznali, který naše společnost prohrála 
-  lépe  řečeno  obětovala  -  v  několika 
složitých  zkouškách,  když  víra,  že  jeho 
hodnoty budou v optimální době snadno 
vratné, se ukázala být nad síly kohokoliv 
v tomto prostoru.
Odešel  po statečném vzdorování dlouhé, 
vyčerpávající nemoci.

Z článku br. Pedra vybral Kamzík; 
zdroj: webové stránky OVF.

Skautské muzeum ve Vídni
Ve dnech 5. až 7. června uskutečnil Klub 
skautských  sběratelů  Junáka  zájezd  do 
Vídně k prohlídce Skautského muzea. Při 
dřívějších  mezinárodních  setkáních 
sběratelů,  ještě  ve  starých  prostorách 
muzea,  jsme  poznali  rozsáhlost  jeho 
sbírek.  Zájezdu  se  zúčastnili  V.  Nosek-
předseda  KSSJ  a  pět  členů  Klubu,  pět 
členů pražského klubu OS Úplněk a dva 
z klubu OS Děčín. 
První  zajímavou  zastávku  jsme  učinili 
u památníku bitvy na Moravském poli  u 
obce  Dürnkrut,  ve  které  byl  na  den  sv. 
Rufa 26. srpna 1278 poražen český král 
Přemysl  Otakar  II.  Rudolfem 
Habsburským.  Zastávka  byla  přijata 
s radostí,  neboť jako jednotlivec by toto 
místo málokdo navštívil. 
Ve  Vídni  jsme  se  ubytovali 
v Jugendgästehaus  Wien,  Friedrich 
Engels  Platz  24,  který  můžeme  jen 
doporučit.  Odjeli  jsme  do  Skautského 
muzea v Loeschenkohlgasse 25, kde nás 
očekával  správce  muzea  br.  Christian 
Fritz se sekretářkou muzea a br. Leo Ge, 
česky  hovořící  Vídeňák,  osvědčený 
průvodce  mnoha  českých  návštěvníků 
muzea.  Pro  onemocnění  se  omluvil  br. 
Gerhard Winter, vůdce Gildy skautských 
filatelistů.  Po  občerstvení  v  klubovním 
baru,  obohaceném  bábovkami  manželky 
br. Lea, jsme se věnovali prohlídce. 
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Muzeum  je  už  přes  pět  let  v  nově 
pronajatých prostorách o ploše  přibližně 
30  x  10  m,  kde  jsou  sbírky  přehledně 
a přístupně  uspořádané.  Muzeum  je 
samostatné,  nezávislé  zařízení,  které 
spolupracuje  s pěti  z osmi  skautských 
svazů v Rakousku. Hlavní sál je využíván 
na  tematické  výstavy.  V  současnosti  je 
představen stoletý anglický a pak světový 
a  zejména  rakouský  skauting.  Zhlédli 
jsme památky na lorda Baden - Powella, 
vztahující se zejména k jeho účasti na 6. 
Mezinárodní  konferenci  skautských 
vůdců v Badenu u Vídně v roce 1931. Při 
této  příležitosti  mu  byl  udělen  Zlatý 
kamzík,  nejvyšší  vyznamenání 
Rakouského skautského svazu. Z čelných 
představitelů  rakouského  skautingu  jsme 
získali  povědomí  o  prvním  polním 
maršálkovi  (náčelníkovi)  rakouských 
skautů Emerichu Teuberovi. Další panely 
nás  seznámily  s  kroji  a  distinkcemi 
rakouských  skautů  od  roku  1912  po 
dnešek. Zajímavý byl panel s památkami 
na  jamboree  1951  v rakouském  Bad 
Ischel, panel věnovaný skautské filatelii.
V  depositáři,  který  je  vybaven 
lepenkovými  krabicemi  na  listiny  tří 
velikostí,  jsme  si  též  prohlédli  naše 
odznaky,  nášivky,  vyznamenání, 
opaskové přezky a několik vlajek a krojů. 
Udivovalo  nás  množství 
československých, českých a slovenských 
memorabilií.  Další  sbírky,  šátků,  holí, 
korbelů,  talířů,  ale  i  vinných  lahví  se 
skautskými emblémy a plakátů z různých 

jamboree,  byly  umístěny  na  stěnách 
v chodbě a v klubovně.
Ke  konci  prohlídky  předal  br.  Nosek 
-Windy br.  Fritzovi  darem  dokumentaci 
o životě rodiny Teuberů v Praze. V době, 
kdy byly synovi Emerichovi čtyři roky, se 
rodina  přestěhovala  do  Vídně.  Kopie 
osobních  dokladů  ze  státních  archivů 
svědčí  o  tom,  že  otec  pocházel 
z východních Čech a byl německy píšícím 
novinářem  i  do  pražských  deníků. 
Listinná  dokumentace,  doplněná 
fotografiemi  míst  bydlišť  v  Praze 
a převedená  na  CD,  byla  s  povděkem 
přijata. Celkové  zpracování   provedli br. 
Nosek  s  br.  Brtnou - Sibim na  před-
cházející návrh br. Lea Ge.
V  sobotu  ráno  jsme  začali  prohlídkou 
zámku  Schönbrunn  s  parkem 
a pokračovali procházkou centrem Vídně. 
Odpoledne  jsme  se  vrátili  na  opětovnou 
schůzku do skautského muzea.  Br.  Fritz 
nám  ochotně  ukázal  zejména  nejvyšší 
rakouská skautská vyznamenání ze všech 
časových  období  a  sbírky  z  některých 
dalších států. 
V neděli ráno někteří z nás navštívili bleší 
trh v menze  Technické univerzity,  který 
byl hojně navštíven. Získali jsme několik 
starších  zajímavých  českých  pohlednic 
a maličkostí.  Druhá  část  pokračovala 
v prohlídce města. 
Cestou  zpět  jsme  se  zastavili  na  chutný 
oběd v Mikulově a pak jsme v pořádku 
dojeli domů s pocitem pěkných zážitků.

                               

Standa Špindler - Čigo

ZZ  KLUBŮKLUBŮ
Středisko Junáka „Sinus“
v Karviné se smutkem oznamuje, že dne 
23. 5.  2009 ve věku 95 let  opustil  svou 
pozemskou  skautskou  stezku  br.  Evžen 
Cedivoda  -  Longin (nar.  11.  4.  1914) 
nejstarší  skaut  v  našem kraji  a  nejstarší 
člen Svojsíkova oddílu. 

Celý svůj život věnoval skautingu, za což 
byl mnohokrát postihován. 
Byl  členem  bývalé  Zemské  rady  a 
dlouholetým  předsedou  Okresní  rady 
Junáka Karviná. 
Byl  nositelem  mnoha  skautských 
vyznamenání. 
Všichni  těžce  neseme  jeho  odchod  na 
věčnou stezku.
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Setkání s přáteli
Už někdy na jaře  jsme  do našeho 

strakonického klubu OS dostali dopis od 
táborských  oldskautů,  ve  kterém  nám 
navrhli opětné setkání, ale ne už jak jsme 
se scházívali buď v Táboře - v Sezimově 
Ústí  -  nebo  u  nás  v Novosedlech  - 
k různým  soutěžím  a  hrám,  nýbrž  jen 
k přátelskému  posezení  a  popovídání. 
Jako  místo  schůzky  bylo  určeno  město 
Písek. Pozvání jsme rádi přijali a po další 
výměně dopisů byl stanoven den „D“, a to 
15.  červen  kolem  poledne  v písecké 
restauraci Olympia.

Na  našich  klubových  schůzkách 
jsme  se  domluvili  kdo,  a  jak  do  Písku 
pojedeme.  Uvedeného  dne  jsme  se  tedy 
sešli v 10,30 hod. na parkovišti u zimního 
stadionu a ve dvou autech jsme dojeli do 
Písku,  kde  v restauraci  Olympia  již  byli 
sestry  a  bratři  z Tábora.  Přijelo  jich  11, 
byl tam br. Navik z Prachatic, pak přijeli 
naši Václavíkovi, z  píseckých OS přišel 
br.  Přeslička  a  z  Horažďovic  přijel  br. 
Kropáček.

Po přivítání jsme si sdělovali  naše 
klubové zážitky a pak po obědě se ujal br. 
Sam  kytary  a  my  jsme  postupně  volili 
písničky  podle  čísel  ze  zpěvníku 
táborských.  Mezi  písničkami  vyplňoval 
přestávky  br.  Sam  čtením  veselých 
vtipných příhod.

Hezké  odpoledne  ještě  zdaleka 
nekončilo, ale po 15. hod se začaly sestry 
z Tábora  loučit  s tím,  že  pojedou  domů 
vlakem  v 15,30  hod,  takže  Samovi 
nezbylo, než aby zahrál poslední písničku 
„Tak  dávno  již…“  a  my  jsme,  spojeni 
v Gilwellském kruhu,  ukončili  toto  milé 
setkání  s přáteli  -  ale s   příslibem, že se 
zase někdy příště uvidíme. 

Jsme  rádi,  že  i  s přibývajícím 
věkem máme možnost ještě stále udržovat 
vzájemné kontakty.

 Hermanová, červen 2009
100. výročí 
     narození dobrého skauta
Na své schůzce dne 2. 7. 2009 oldskauti z 
klubu  Přemysla  Oráče  v  Ústí  n.  L. 
vzpomněli  100.  výročí  narození  bratra 
Jaroslava  Kőrnera  -  Kikiho,  věrného 
skauta,  který  byl  mnohým  příkladem  a 
rádcem. 
Do Junáka  vstoupil  již  v  roce  1921,  ve 
svých  12  letech.  V  roce  1926  složil 
vůdcovské  zkoušky.  V  roce  1931  se 
zúčastnil  setkání  Slovanských  skautů  v 
Praze. 
Spolupracoval s bratrem R. Plajnerem, s 
bratrem  F.  X.  Kučerou  obnovoval 
skauting v Ústí n. L. V roce 1945 a stal se 
krajským náčelníkem. Po roce 1968 opět 
obnovoval skauting v Ústí n. L. a v roce 
1970  prohlásil  na  shromáždění  zástupců 
mládeže  při  opětovném  rušení  Junáka: 
„Navzdory všem vašim snahám to Junáci 
stejně vyhrajou.“
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Za  své  mnohé  iniciativy  obdržel 
vyznamenání „Hraničář“ a „Zlatý čakan“. 
V  roce  1990  dostal  řád  „Čestné  lilie 
v trojlístku“ 1. třídy - zlatý stupeň.
Zemřel v roce 1992. Oldskauti navštěvují 
jeho hrob v Krásném Březně.

Za klub OS- Jiří Smejkal

Vyškovskému Junáku 
je 90 let

 

Letos  oslavili  vyškovští  skauti 
významné  výročí,  uplynulo  90  let  od 
vzniku  prvního  skautského  oddílu  ve 
Vyškově.  K tomuto  výročí  připravilo 
středisko  několik  akcí  pro  veřejnost,  na 
kterých  se  významnou  měrou  podíleli  i 
členové našeho klubu. 

Oslavy  byly  zahájeny  21.  5. 
vernisáži  výstavy  „Devadesát  let  Junáka 
ve  Vyškově“  v Knihovně  Karla 
Dvořáčka.  Výstava  ukázala  historii  i 
současnost  skautského  hnutí  v našem 
regionu a jejím autorem byl člen KOS br. 
Bohumír Zedník. Na vernisáži vystoupilo 
s několika písněmi Malé hudební družení 
z Rusínova.  Následující  den,  22.  května, 
proběhlo v sále KKD setkání pamětníků, 
kterého  se  kromě  více  než  padesáti 
dřívějších  i  současných  členů  zúčastnili 
bývalí  skauti  senátor  br.  Ing. Ivo Bárek, 
starosta  Vyškova br.  RNDr.  Petr  Hájek. 
Při  této příležitosti  převzal  místostarosta 
pan  Mgr.  Luboš  Kadlec  ocenění 
„Skautský dík“ za osobní angažovanost a 
pomoc  poskytnutou  naši  organizaci. 
Ředitel  KKD,  bratr  PaedDr.  Vladimír 
Raška  byl  vyznamenán  bronzovou 
medaili  „SYRINX“.  S velkou  radostí 
jsme přivítali předválečného vyškovského 
skauta pětadevadesátiletého br. Pištěláka, 
který přijel z Kopřivnice a tvrdí, že díky 
skautu  se  dožívá  takového  věku  v plné 

svěžesti.  Další  bývalý  vyškovský  skaut 
br.  Milan  ŘEDINA,  neváhal  na  naše 
oslavy  přiletět  až  z daleké  Kanady.  Na 
našich  oslavách  pochopitelně  nemohla 
chybět  delegace  starších  Harcerů 
z polského  města  Wyszków,  vedená  br. 
Piotrem Adlerem. 

Po  zhlédnutí  videoprojekce  br. 
RNDr. Aloise Klevety, která připomněla 
devadesátiletou  existence  vyškovského 
střediska  Junáka  a  družné  debatě,  se  na 
vyškovském  náměstí  shromáždily 
světlušky,  žabičky,  vlčata,  skautky, 
skauti,  rangers,  roveři  a  oldskauti,  aby 
symbolickým  zapálením  svíček,  ze 
kterých  vytvořili  skautskou  lilii, 
vzpomněli  nejen  uplynulých  devadesáti 
let  činnosti,  ale  i  všech  sester  a  bratří, 
kteří se tohoto výročí nedožili a zároveň 
ukázat,  že  Junák,  žije  a  přináší  nejen 
radost,  ale  i  poučení  všem,  kterým jsou 
ideály  skautingu  blízké.  Tóny  skautské 
večerky  a  skvělý  ohňostroj  důstojně 
ukončily večer. 

Hlavní oslavy proběhly 23. května 
v areálu  skautské  klubovny  slavnostním 
nástupem,  kde  po  vztyčení  vlajek,  byla 
udělena  vyznamenání  zasloužilým 
činovníkům a  přátelům  Junáka.  Medaili 
Sv. Jiří obdržel br. Bohumír Zedník, další 
skautky a skauti obdrželi krajské medaile 
„Za rozvoj skautingu v JmKTGM“. Mezi 
nimi byli i členové našeho klubu ses. Bc. 
Julie  Nováková  a  Vlastislav  Drobílek, 
kteří vedou oddíl v Ivanovicích na Hané. 
Vyznamenání  byli  i  přátelé  skautingu, 
kteří  mají  podíl  na  rozvoji  Junáka  ve 
svých obcích, paní Františka Halfarová a 
pan Jan Suchomel z Ivanovic na Hané a 
pan Ing. Karel Osolsobě z Lulče. 

Při  této  příležitosti  předali  polští 
harczeři  vyškovským  skautům  obraz 
s citátem  zakladatele  skautingu  lorda 
Baden  Powella  a  velký  koš  plný 
nejlepších  polských  bonbonů,  tak 
zvaných „Krowek“. 

12



Kmenové noviny OS

Senátor  bratr  Ing.  Ivo  Bárek 
věnoval  knihu  o  Valdštejnském  paláci. 
Pak už se rozeběhl den plný her a soutěží. 

Zájemci mohli navštívit Zoopark a 
Dinopark,  bowling,  nebo  si  prohlédnou 
klubovny  ve  Vyškově,  Ivanovicích  a 
Lulči. 

Vyvrcholením oslav  bylo  zasazení 
javoru  v ZOOparku,  který  bude  navždy 
připomínat,  že  Junák  je  životaschopná 
organizace, že byl, je a bude. 

Ladislav Kaminský
(obrázky viz www.skaut.cz/kmendospelych)

Příkladná 
                        náplň života
16.  února  1929  se  v Mělníku  narodil 
letošní  jubilant  br.  Lubomír  Líbal 
v rodině ruského legionáře. 
Po  studiích  byl  zprvu  zaměstnán  u  Čs. 
drah  ve  výtopně  Nymburk.  V první 
(evangelické) duchovenské službě byl v r. 
v  Chebu  jako  vikář  r.  1953,  odkud 
narukoval  na  vojenskou  službu.  Po 
návratu  byl  zde  v  roce  1958  zvolen 
v místním evangelickém sboru farářem.  
Věnoval  se  mimo  vlastní  službu  také 
spolupráci  s  římskými  katolíky, 
pravoslavnými i dalšími křesťany. Vedle 
jeho úctyhodných narozenin je tedy třeba 
si  připomenout  i  loni  dovršené  výročí 
pětapadesáti let jeho plné farářské služby 
v Chebu.
Do  skautského  oddílu  vstoupil  již 
v Mělníce  v r.  1946.  Pro  skautskou  i 
církevní  práci  (spolupracoval  br. 
Oldřichem  Suchým,  zatčeným  vůdcem 
skautského  oddílu)  byl  často  vyslýchán 
státní bezpečností. Po obnovení skautingu 
v letech  1968-70  jako  vůdce  6.  oddílu 
skautů  ve  středisku  Šedého  vlka  Cheb 
spolu  s vikářem  CŘK  V.  Bornem 
(vůdcem  9.  smečky  vlčat)  vedl  letní 
skautské  tábory  a  navázali  i  styk 

s rakouskými  skauty,  kde  v r.  1969 
v Kirchschlagu  u  Vídně  také  tábořili. 
K  dalším  jím  spoluorganizovaným 
stykům  patří  především  kontakty 
s německými  a  holandskými  skauty.  Od 
br. náčelníka Dr. R. Planera obdržel v r. 
1970  br.  Bill  junáckou  Medaili  díků 
Junáka.
Byl  také  u  zrodu  ekumenických  setkání 
křesťanů v Euregio Egrensis.
Za  bohatou  a  aktivní  činnost  na  poli 
upevňování  dobrých  českoněmeckých 
vztahů  mu  byl  na  svatodušním 
shromáždění Bavorského bratrstva farářů 
v  Rummelsbergu  v  roce  2004  udělen 
odznak  Karla  Steinbauera,  který  je 
oceněním  lidí,  snažících  se  navzdory 
režimu  o  upřímnost,  opravdovost  a 
lidskost,  a  v  r.  2006  dostal  za  stejné 
aktivity Cenu Euregio Egrensis. 
V  jeho  věku  už  většina  lidí  dávno 
odpočívá buď v důchodu nebo pod zemí, 
ale br. Luboš Líbal – Bill neúnavně slouží 
Bohu  a  svému  sboru  i  oldskautům 
v 1. klubu  kmene  dospělých  v  Chebu, 
jako  by  pro  něj  neexistovaly  hranice  a 
únava. 

(br. L. Líbal v popředí první vlevo)

Když  chtěl  někdy  v  80.  letech  využít 
nabídky odejít  do uprázdněného sboru v 
rodném  Mělníce,  OCT*/  mu  tehdy 
naznačila,  že  Cheb  však  zůstane 
neobsazen.  Byl  to  jistě  strach  o  osud 
sboru, co ho přimělo zde vytrvat. 
*/ okresní (komunistická) církevní tajemnice
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Br.  Václav  Šefčík  -  Rada,  vůdce 
skautského střediska v Chebu, připomíná, 
že  si  stále  vysoce  cení  toho,  že  v jeho 
řadách  br.  Lubomír  Líbal  -  Bill slouží 
jako  duchovní  rádce,  což  dokládá  také 
jeho  skautský  Liliový  kříž.  Vůdce 
střediska  Šedého  vlka  Cheb vzpomíná 
také  na  r.  1993,  kdy  na  Mezinárodním 
táboře skautek a skautů v Bucher Berg br. 
Líbal na naši stranu byl spolucelebrantem 
skautské pobožnosti  pod širým nebem – 
zúčastnilo  se  jí  několik  set  skautů  a 
skautek a přenášela ji televize. 
Tento měsíc je br.  Bill plným právem na 
seznamu  kandidátů  na  doživotní 
vyznamenání  v rámci  Junáka  –  členství 
v čestném Svojsíkově oddíle. 

Ze  zdrojů  Český  bratr,  ročník  85,  č. 
2/2009, internetu a Junáka - Šedého vlka 
Cheb sestavil:      Kamzík

Seleška už není pro OS? 
I to se stává… 

Je to zákon přírody. Člověk se narodí, učí 
se  poznávat  život,  postaví  se  na  vlastní 
nohy,  něco  v  životě  vytvoří  a  pak 
zestárne. 
Se svým „věkovým handicapem” jsem se 
seznámila v r.  1995. Moje zaměstnání  v 
důsledku privatizace zaniklo a já se ocitla 
na  úřadu  práce.  Při  jedné  návštěvě 
předpokládané  budoucí  práce  mi  bylo 
vedoucím pracovníkem sděleno: 
„Vaše vzdělání i praxe se mi moc líbí, ale 
my jsme mladý kolektiv, mezi nás byste 
nezapadla”.  Tenkrát  jsem  poděkovala  a 
řekla: 
„Pane inženýre, závidím Vám Váš patent 
na mládí!”. 
Teď  jsem  se  s obdobným  přístupem  k 
věku setkala podruhé. A to tam, kde bych 
to nejméně očekávala. U skautů. 
Mám  tu  čest  být  členkou  libereckých 
oldskautů.  11  let  jsme  spravovali  a 

udržovali chatu Seleška, kde jsme se jako 
středisko  setkávali  2x  za  rok.  Protože 
všichni stárneme a ubývá sil, předali jsme 
správu chaty mladým skautům. ORJ nám 
přislíbila  za  jedenáctileté  bezplatné 
spravování  chaty  nám  ji  jako  dosud 
propůjčit dvakrát ročně za režii. 
Bohužel,  při  loňském  účtování  došlo 
k dohadům.  Rozhodli  jsme  se,  že 
z finančních  důvodů  uskuteční  sraz  jen 
jedenkrát  ročně  za  požadovanou  plnou 
výši.  V  březnu  jsme  zaplatili  zálohu  na 
pobyt od 11. - 13. září, tedy mimo letní 
období, ale v době, kdy je ještě poměrně 
teplo, abychom se mohli projít po lese a 
večer  posedět  u  táborového ohně.  9  dní 
před  nástupem  nám  bylo  s  omluvou 
sděleno, že termín byl dodatečně omylem 
obsazen školou z Prahy. 
Jako náhrada nám byla nabídnuta Mimoň, 
příp. volný termín v říjnu. Správce chaty 
prohlásil, že nás na Selešku v původním 
termínu nepustí. 
Ani u krajského vedoucího jsme neuspěli. 
Tvrzení  o  tom,  že  má  škola  sjednán 
autobus pro odvoz dětí na 8denní školu v 
přírodě,  jak  jsme  se  přesvědčili,  nebylo 
pravdivé. Ani slib o odvolání zklamaných 
40 účastníků z Liberce, Prahy, Ústí n.L., 
Č. Lípy, Děčína nebyl splněn. Sami jsme 
je  museli  vyrozumět.  Naše  generace  75 
-90letých skautů neumí pochopit, že těm 
mladým (doufáme že jen výjimkám!) nic 
neříká l. bod zákona. 
Chtěla bych říci s velkou trpkostí, že jsem 
takové jednání od skautů nečekala. Dožijí 
se i oni toho, že budou jako my ve stáří s 
hrdostí moci říci, že jsou skauty po dobu 
60 - 70  let?  Ti  opravdoví  snad  ano.  Při 
návštěvách  táborů  zjišťujeme,  že  i  když 
programově  se  proti  bývalým  našim 
pochopitelně  liší,  jsou  vedeny 
mladičkými  vedoucími  ve  skautském 
duchu. A nás, oldskauty, to těší. 

A. Smolíková 
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ZE SVOJSÍKOVA ODDÍLUZE SVOJSÍKOVA ODDÍLU
Milé sestry a milí bratři,

podařilo se nám vytisknout další – 
třetí díl pověstí ze severních Čech:

které  napsal  člen  naší  Severočeské 
družiny SO br. C. Vořech – Borek.

I  v dnešní  uspěchané  době  si 
najděte  čas  pro  četbu  nejenom  starých 
pověstí z Lužické stezky, ale také příběhů 
z minulých let  mezi  válkami,  ve válce a 
po válkách.

Věříme,  že  dáte  také  možnost 
přečíst tyto „Pověsti“ našim mladým.

Připomínáme,  že  my  ani  naše 
mládež si nemůžeme dovolit mít špatnou 
paměť na tragické události, které by se už 
nikdy neměly opakovat.

Se stiskem levice
za Severočeskou družinu SO

Sir a Mimoňský Balú

PRO ZAMYŠLENÍPRO ZAMYŠLENÍ
Duchovní  rádce  Kmene  dospělých  br. 
biskup  Fr.  Radkovský  zaslal  Kmenové 
poradě pozdrav, z něhož vyjímáme:
Jsem  rád,  že  Kmen  dospělých  vytrvale 
drží  svoje  tradice,   i   když   je   to  dnes, 
v  době  až  přehnaného  očekávání 
nejrůznějších  ´novinek´,  stále  ne-
obvyklejší.  Doufám,  že  OS  Jamboree, 
které  bude  u  nás  novinkou,  přece 
především zdůrazní právě trvalé hodnoty 
a zásady.
Svoje zásady podle mého názoru má držet 
veškeré  skautské  hnutí,  aby  se  poté,  co 
přežijí  nejrůznější  módní  výstřelky,  děti 
a mládež  mohli  obrátit  k trvalým 
hodnotám.  A  těmi  jsou,  jak  si  také 
vytrvale  připomínáme  na  lesní  škole, 
především  tři  principy  –  povinnost 
k Bohu jako ke zdroji hodnot a krásných 
a účelných vztahů v přírodě i mezi lidmi, 
povinnost  k bližním,  se  kterými  vše 
v lásce  a  spoluúčasti  sdílíme,  i  k sobě 
samému  a  svému  osobnímu  rozvoji 
v pravdivé  důslednosti.  Kmen  dospělých 
není největší součástí Junáka, ovšem jeho 
význam vlastně nezáleží na množství, ale 

na  tom,  zda  a jak  dokáže  skautský  styl 
života  věrně  udržovat.  Každá  Kmenová 
porada to znovu potvrzuje  a já spolu se 
všemi  duchovními  rádci  na  to  také 
myslím;  zvláště  tehdy,  když  do  svých 
modliteb  zahrnuji  své  bližní,  skautky  a 
skauty  nevyjímaje.  Prosím  také  vás, 
abyste  se  i vy  ve  svých  meditacích  a 
modlitbách  k tomuto  bratrství  v duchu  a 
pravdě přidávali.
Přeji  jednání  Kmenové  porady  tvůrčího 
ducha  i  srdečnou  atmosféru.  První  běh 
naší  lesní  školy zdárně proběhl;  doufám 
pevně,  že  svojí  neúčast  na  Kmenové 
poradě  nahradím  na  druhém  běhu  lesní 
školy, na nějž se velmi těším.
Vyprošuji  Vám,  všem  Vašim  drahým 
a všem,  kteří  jsou  Vám  svěřeni  na 
zodpovědnost,  hojné Boží požehnání.  Se 
stiskem levice

Tento pozdravy je v plném znění ke 
stažení na www.skaut.cz/kmendospelych .

Ctibor Vořech-Borek

POVĚSTI Z HOR
3. díl

LUŽICKÁ STEZKA

Povídky, báje, pověsti, pohádky, 
příběhy a vyprávěnky.

______ Nový Bor 2009 ______
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17. listopad 1939
Ano, české země se dostaly po třech stech 
dvaceti letech znovu do područí okupantů 
- tehdy Habsburků, tentokrát německých 
fašistů. 
I  tentokrát  z  českých  zemí  emigrovala 
elita  národa,  i  tentokrát  se  rodil  odpor 
proti  okupantům.  Hned  po  okupaci 
českých  zemí  totiž  vznikal  český  odboj 
vlastně ještě v době míru v Evropě, i když 
válka  na  sebe  nedala  dlouho  čekat. 
Vojenské  jednotky  nových  českých 
legionářů  vznikaly  sice  v  zahraničí,  ale 
rozsáhlá  aktivita  ideová,  agitační 
i zpravodajská,  měla  v  národě  stále 
rostoucí oporu. 

(státní znak Protektorátu Čechy a Morava)

V tomto zjitřeném prostředí přišel tradiční 
československý  svátek  -  28.  říjen.  Jeho 
veřejné  oslavy  okupační  úřady 
pochopitelně  nepovolily,  ale  v  celém 
Protektorátu  jej  lidé  vzpomínali  proti 
zákazu úřadů;  leckde  vyšli  lidé  do  ulic, 
a to především v Praze. 
Při  jedné  takové  demonstraci  čelo 
průvodu  s  československou  vlajkou 
střelbou  zastavila  německá  policie  - 
dělník  Václav  Sedláček  padl  k  zemi 
mrtev,  student  medicíny  Jan  Opletal 
zůstal  na  zemi  těžce  zraněn  a  svým 
zraněním  v  nemocnici  podlehl.  Jeho 
pohřeb se stal hlavně studentům důvodem 
k nové, i když tiché demonstraci.
Okupační moc takový veřejný akt odporu 
nemohla  nechat  projít  bez  odvety, 

obzvlášť když tyto nepokoje zasáhly i do 
oslav  vítězství  Hitlerových  hord 
v sousedním Polsku. Státní tajemník K.H. 
Frank zuřil  a  podnítil  Hitlera,  který pak 
osobně nařídil tvrdá odvetná opatření, jež 
směřovala  k  likvidaci  české  inteligence. 
Našel  se  tak  důvod,  aby  v  budoucnosti 
mohl být snáze vyřízen celý český národ. 
Proto  jako  první  mělo  být  likvidováno 
české  vysoké  školství,  aby  do 
budoucnosti  byla  omezena  vzdělanost 
českého národa, a tím zmenšena možnost 
výskytu silné vedoucí osobnosti.
Rozsáhlá  akce  odvety  začala  večer  16. 
listopadu  1939  a  řídil  ji  osobně  státní 
tajemník  K.  H.  Frank.  Jako  první  byli 
zatčeni  funkcionáři  Národního  svazu 
českého studentstva a  devět  z nich bylo 
17. listopadu 1939 bez soudu zastřeleno - 
nacisti  prostě  chtěli  ukázat  svou  sílu 
a mezi  obyvateli  Protektorátu  rozsít 
strach.  Ještě  v  noci  17.  listopadu  1939 
obsadily oddíly německé policie a vojska 
vysoké  školy  a  studentské  koleje,  vtrhli 
do  pokojů,  rozespalé  studenty  tloukli 
a polonahé  vyháněli  z  budovy,  venku je 
zatýkali  a  odváželi  do  ruzyňských 
kasáren.  Tam  je  nechali  stát  na 
prostranstvích o hladu a žízni, prochladlé, 
ponižovali  je  a  mnohé  studentky 
znásilňovali.  Následujícího  dne  je 
všechny  nahnali  do  vlaků se  zastřenými 
okny  a  rozvezli  bez  soudu  do 
koncentračních  táborů,  především  do 
Sachsenhausenu.  Stejný  osud  ovšem 
čekal i vysokoškoláky v Brně. Kounicovy 
i  Sušilovy  koleje  byly  obsazeny  podle 
stejného scénáře a ve stejnou dobu jako 
v Praze,  stejné  řvaní,  bití,  šikana. 
Studenti,  kteří  na  kolejích  nebydleli, 
chtěli  postiženým  kolegům  pomoci 
a shromáždili  se  k  protestní  demonstraci 
proti jejich šikaně. Zapomněli ovšem, že 
demokracie  skončila  -  byli  rozehnáni 
a zatýkáni německými orgány. Ti, kterým 
se  podařilo  utéci,  byli  vyhledáváni 
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a zatýkáni  až  do  počátku  prosince,  a  to 
i za přispění brněnských Němců. 
České  vysoké  školy  pak  byly 
rozhodnutím říšských orgánů na tři  roky 
uzavřeny,  což  ovšem  byla  klamná 
formalita,  protože  Němci  české  vysoké 
školství  nikdy  obnovit  nechtěli!  Tento 
nezvykle  tvrdý  útok  na  české  vysoké 
školství  šokoval  celý  tehdejší 
demokratický svět. 
Sedmnáctý  listopad  se  ve  světě  stal 
pojmem -  symbolem i  výzvou k bojové 
solidaritě proti násilí a zlu. Ještě za druhé 

světové války byl v Londýně 17. listopad 
prohlášen  Mezinárodním  dnem 
studentstva  a  je  jím  dodnes.  Navíc  pro 
naši  vlast  znamená  i  začátek  nove  éry 
svobodného  státu,  protože  právě 
připomínka  Mezinárodního  dne 
studentstva  v  r.  1989  se  opět  zásluhou 
českých  studentů  stala  iniciátorem 
konečného  boje  českých  národů  za 
osvobození  od  totalitní  moci,  od  vlády 
komunistů. 

 -mm-

RŮZNÉRŮZNÉ
Skautské časopisy 

se  po  4  letech  opět  chystají  na  velkou 
změnu vydávání a distribuce. Valný sněm 
doporučil  Náčelnictvu  Junáka  vydávat 
skautské  časopisy  pro  všechny  členy 
s finančním  krytím  v rámci  registrace  v 
Junáku. 
Od září 2009 nebudou dočasně pravidelně 
vycházet  časopisy  SKAUT  a  Roverský 
kmen tak, jak jste byli dosud zvyklí. Pouze 
Skautský svět a Skauting vyjdou v tištěné 
podobě v září a v prosinci.
Automaticky  zdarma  jej  dostanou  v září 
všichni  činovníci  jako dosud a v prosinci 
všichni  registrovaní  dospělí  a  činovníci 
navíc  s přílohou  Skauting.  Předplatné 
časopisů  má  tedy  smysl  pouze  u 
neregistrovaných členů Junáka. 
Předplatné  časopisů  pro  děti  bude  opět 
možné  až  od  února  2010.  Nové  redakce 
skautských  časopisů  pro  vás  již  nyní 
začínají  připravovat  nové  skautské 
časopisy. 
Ty budou představeny na přelomu srpna a 
září  2009.  Krom  Skautského  světa  a 
Skautingu  budou  publikovány  pouze 
elektronicky v pdf. 
Redakce se budou snažit získat co nejširší 
zpětnou vazbu tak, aby mohly první tištěné 
prosincové  časopisy  doručit  v takové 

podobě,  se  kterou  bude  naprostá  většina 
spokojena.

Jak se anglické skautky
připravují na oslavy stého

 výročí svého založení
Vlasta Macková

Přípravou na oslavy v r. 2010 je už letošní 
rok.  Třeba  jste  si  o  nich  už  přečetli  na 
internetu, ale nemohu vám to nezopakovat 
podle dopisu Judy Ellis, bývalé zahraniční 
zpravodajky  britských  skautek,  která  v  r. 
1991 vedla náš první „anglický tábor" a v r. 
1995 při oslavě 80. výročí našeho dívčího 
skautingu  na  Seči  dostala  mezi  dalšími 
zahraničními  hosty  řád  Stříbrného 
trojlístku. 
Ještě  před  5.  září  se  všechny  oddíly 
zapojily do projektu „Změňte svět",  který 
organizuje  Asociace  anglických  skautek 
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s devatenácti  zájmovými  agenturami. 
Skautky  si  budou  vybírat,  do  kterého 
projektu se chtějí zapojit. 
Účelem  je  vzbudit  zájem  a  soustředit  se 
najedno téma, ať to bude život v přírodě, 
nebo mezinárodní  plán  o  chartě  dětských 
práv. 
Rangers,  které  vede  Judy,  ještě  navíc  si 
založily  společnost,  která připravila podle 
„balíčku rad" oběd pro skautky na 28.  2. 
(od  hledání  místa,  rozpočtu,  nákupu, 
inzerce,  pozvánek  až  k  podávání  jídla 
a vyúčtování).  Oběd  je  levnější  než 
v restauraci.  To  je  jejich  „příspěvek"  do 
projektu „Změňte svět". 
Oficiální oslavy začaly 5. září 2009. To je 
datum  prvního  srazu  anglických  skautů 
v Crystal Palace v r. 1909, ke kterému se 
připojilo  dvanáct  dívek.  Když  pronesly 
žádost  o  možnost  se  také  stát  „skauty", 
B. P.  stručně  odpověděl:  „Uvidíme". 
Později,  když  byl  dotazován,  kdo  založil 
dívčí skauting, řekl: „Založily se samy".

 (historické foto patrně z r. 1918)

Po zahájení se po celé zemi pořádaly v září 
srazy. Další velké slavnosti se budou konat 
na devíti místech 22. února 2010. 
První týden v srpnu na severu Anglie bude 
zahájen Světový tábor, kterého se zúčastní 
5000  skautek  anglických  a  2000  hostů 
zahraničních.  Končit  se  bude  obrovskou 
kulturní slavností pro 30 000 účastníků. 
20. 10. 2010 ve 20:10 hod. na srazech po 
celém Spojeném království budou skautky 
obnovovat svůj  slib.  To bude závěr oslav 

stého  výročí  založení  „The  Girl  Guides 
Association". 
Slyšeli jste už mnohokrát, že dívky dostaly 
odlišné jméno než chlapci, aby bylo vidět 
rozdíl v programu. U nás se nepřekládá ani 
nepočešťuje!  USA  a  další  organizace 
užívají  jména  „Girl  Scouts",  což  je  vidět 
i v názvu světové asociace WAGGGS. 
Během  roku  budou  potom  probíhat 
speciální  zajímavé  programy.  Předškolní 
„Rainbows"  (čti:  rejnbouz)  -  duhové 
skautky - se zaměří na poznávání divokých 
zvířat v zoologických zahradách a parcích 
při organizovaných programech. 
Šotci  budou  pořádat  výlety  vlakem  na 
různá místa, kde se bude něco zajímavého 
konat a kde se pobaví i přiučí. 
Skautky budou mít možnost navštívit místa 
normálně  nepřístupná  -  ostrovy,  přírodní 
rezervace, případně i cestovat do zámoří. 
Sekce  starších  se  může  zapojit  do 
„Poslední výzvy", počínaje prací na Fiji až 
k cestování po Arktidě. 
Pro zajímavost ještě Judy Elis uvádí, co se 
bude dít v jejich regionu. 
Ve stejnou dobu jako světový tábor bude 
u nich  také  mezinárodní  tábor.  Jejich 
skautky  pojedou  do Paříže  a  šotci  místní 
„lokálkou"  s  parní  lokomotivou  po  jejich 
hrabství. 
V Birminghamu se organizuje karneval pro 
deset až dvacet tisíc účastníků. Střed města 
bude uzavřen pro průvod skautek. 
Dopis  potom  Judy  uzavírá  slovy: 
„Doufám, že jsem Ti přiblížila naše oslavy  
„století".  Při  návštěvě  na  Brownsea 
Island jsme si s manželem řekli: „Není to 
úžasné, co se vyvinulo z nápadu jednoho 
člověka?"
Z  dopisu  Rhony  Anderson: „Na  počest  
stého  výročí  založení  dívčího  skautíngu 
v Anglii v r. 1910 byla vypěstována růže,  
která  má  rozkvést  v  r.  2010.  Objednala 
jsem si dvě sazenice na listopad. Doufám, 
že mi napřesrok vykvetou". 
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SETKÁNÍ V PRAVĚKU
Jak  už  jsem  se  v některém  z mých 
minulých článků zmínil,  byl idolem mých 
klukovských  let  br.  Jaroslav  Foglar -
Jestřáb  a jeho knihy.  Knihy,  které  svou 
kresbou doprovázel samotný Jestřáb. 
A pak se mi do rukou dostaly některé jeho 
knížky,  které  byly  ilustrovány,  pro  mne 
neznámou  technikou.  A  vždy  parafovány 
tak typickou dvojicí písmen: Zet Bé. Byly 
to  obrázky,  ale  takové,  které  věrně 
připomínaly  fotografii.  A  viděl  jsem je  i 
v jiných  knihách  mého  otce 
z nakladatelství  KOBES.  Učarovaly  mně. 
Ten malíř, který takto kreslil, se jmenoval 
Zdeněk Burian. 
Až daleko později  jsem se dozvěděl,  že i 
on  byl  skautem.  Ovšem  za  komunistů 
musel  své  skautské  vyznání  skrývat.  Pak 
jsem  viděl  tyto  kresby  ve  školních 
učebnicích,  to  když  jsme  se  učili  o 
pravěku. 
Krajinou  putovali  mamuti  a  pravěcí  lidé 
lovili zvěř. O tom jsem i četl v knihách E. 
Štorcha, které také mistr ilustroval. 
Protože  mne  kreslení  ve  škole  bavilo, 
zkoušel  jsem  neuměle  napodobovat  jím 
namalované výjevy z knih. Kdepak by mne 
v té  době  napadlo,  že  se  br.  Zdeňkem se 
někdy setkám osobně. 

A  přece  k tomu  došlo.  Rok  si  již 
nepamatuji.  Vím,  že  to  bylo  parné  léto 
v sedmdesátých létech, kdy jsem podnikal 
výlety  do  Prahy,  kde  jsem se  mimo  jiné 
setkal z mnoha vynikajícími českými herci: 

Janem Werichem, J.  Kemrem, Č. Řandou 
(byl  skautem),  V. Rážem,  R. Hrušínským 
sen. a dalšími. 
Burianův ateliér  byl  někde v Podolí,  vím, 
že se muselo stoupat do kopce, odkud byl 
pěkný  výhled  na  Prahu.  Malý  domek 
ukrytý v zeleni. 
Nesměle  jsem  zazvonil  a  čekal.  Pak  se 
najednou otevřely dveře a ven vyšel starší 
muž  v pracovním  plášti,  sem  tam 
umazaném  od  barev.  Když  jsem  se  mu 
představil  a  vyjevil  své  přání  ho  spatřit 
osobně, ochotně mne pozval dál. 
Všude  kam jsem se  podíval,  byly  v jeho 
ateliéru  rozesety  tak  typické  obrázky 
z pravěku. 
A  všude  přítomná,  ničím  nezaměnitelná, 
vůně barev a barviček. Povídali jsme si o 
malování, o jeho obrázcích. Dozvěděl jsem 
se, že malování obrázků z pravěku není jen 
nějaké  fantazírování,  ale  poctívá  práce. 
Řada hodin strávených na archeologických 
lokalitách, v muzeích. Hodně času věnoval 
i  těm,  kteří  se  výzkumům  věnovali 
celoživotně.  Jen  tak  mohl  nalezené  kosti 
zvířete  anatomicky  poskládat  a 
„obléknout“  do  svaloviny  a  kůže.  S jeho 
pomocí kostra „ožila“, vdechl jí  její nový 
život.  Život na plátně malířského stojanu. 
A  věru  někdy  to  musely  být  pořádně 
bytelné stojany. Sám jsem jeden takový u 
něho viděl. 
Na plátně byla pravěká vesnice se vším, co 
k ní tehdy patřilo. V jedné části obrazu mi 
Zdeněk ukázal namalované předměty, které 
se  ze  země  podařilo  vykopat.  Kamenné 
mlaty,  pazourky,  nějaké  nádobí  (ač  se 
nalezlo  rozbité,  mistr  ho  na  plátně 
„poslepoval“).  
Jenže všechno pěkné jednou skončí  a byl 
čas  se  rozloučit.  Na  památku  našeho 
setkání  mi  Zdeněk  do  sešitku  namaloval 
tohohle tygra. Koukal jsem mu pod ruku, 
jak rychlými tahy tužky na papíře objevuje 
se tak typická kresba. 
Mám  ji  dodnes  a  chráním  ji  jako  oko 
v hlavě. 
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Ne,  nejsem  jako  někteří  skauti,  kteří 
v různých aukcích a  burzách rozprodávají 
různé  skautské  artefakty.  A  je  jim  úplně 
jedno  komu  se  dostanou  do  ruky,  jakým 
kšeftmanům, pro které tyto předměty vůbec 
nic neznamenají. Jen peníze, peníze a zase 
jenom peníze. 
Zatímco  naše  skautské  archivy  jsou 
poloprázdné. 
Br.  Zdeněk  už  dávno  odešel  k věčnému 
táborovému  ohni  a  mě  na  něj  zůstala 
krásná vzpomínka. 
Vzpomínka na Člověka.
 Frič Jaroslav  - Norek

 Ve výroční zprávě Junáka za rok 2008 se 
píše: Na činnosti Junáka se v roce 2008 
podílelo 16 692 dospělých. Část  pracuje 
přímo  u  oddílů  jako  vůdci,  vůdkyně  či 
jejich zástupci. Aby mohli děti vést, musí 
postupně  složit  dvě  zkoušky  – 
čekatelskou  a  vůdcovskou,  zaměřené 
nejen na klasické skautské disciplíny, ale 
především  na  pedagogiku,  psychologii, 
schopnost  organizace  a  týmové  práce, 
znalost  právních předpisů,  zdravovědy a 
zásad  bezpečnosti.  Další  významnou 
skupinu tvoří oldskauti – skauti, kteří jsou 
stále členy Junáka, přestože se do práce s 
mládeží  aktivně nezapojují.  Mají  vlastní 
program přizpůsobený svým potřebám a 
pomáhají organizaci.

• Na domě v Korunní ulici č. 16 v Praze - 
Vinohradech,  kde  br.  Jestřáb  prožil  se 
svou  matkou  téměř  celý  život,  nechali 
nainstalovat  Foglarovi  blízcí  skauti  a 
skautky a městská část  Praha 2 pamětní 
desku.  Slavnostní  odhalení,  kterého se  i 
přes deštivé počasí zúčastnilo asi padesát 
Foglarových příznivců,  se  konalo  v  den 
102. výročí jeho narození.

OPRAVAOPRAVA
Redakční rada se omlouvá 

ses. Lídě Komzákové – Šlupce

za  zkomolení  jejího  jména  na  str.  12 
předchozího  čísla  1-2/2009  Kmenových 
novin. 
          

NAVŽDY ODEŠLINAVŽDY ODEŠLI

Středisko Junáka 
„Sirius“ 

v Karviné  se  smutkem  oznamuje,  že  dne 
23.  5.  2009  ve  věku  95  let  opustil  sou 
pozemskou  skautskou  stezku  br.  Evžen 
Cedivoda  –  Longin (nar.  11.  4.  1914), 
nejstarší  skaut  v našem  kraji  a  nejstarší 
člen Svojsíkova oddílu.
Celý svůj život věnoval skautingu, za což 
byl mnohokráte postihován. 
Byl  členem  bývalé  Zemské  rady  a 
dlouholetým  předsedou  Okresní  rady 
Junáka Karviná. 
Byl  nositelem  mnoha  skautských 
vyznamenání.  Všichni  těžce  neseme  jeho 
odchod na věčnou stezku.

Zemřela nejstarší 
kolínská skautka

V pondělí 25. května 2009 zesnula nejstarší 
kolínská  skautka  sestra  Marie  Koryntová, 
rozená Dobiášová, narozená 17. 4. 1919. 
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Skautkou se  stala  v roce 1931 v Kolíně a 
již v roce 1933 byla na prvním skautském 
táboře.  Tábory  pokračovaly  i  v  dalších 
letech. 
V roce  1935  absolvovala  lesní  školu  pro 
vedoucí skautských oddílů a v roce 1936 se 
již podílela se sestrou Vendlovou na vedení 
tábora skautek v Červené Řečici. 
Za okupace se zapojila do ilegální skautské 
odbojové skupiny MUDr. Vyvána - Akely, 
která  rozšiřovala  letáky.  Skupina  se 
scházela u sestry Synkové. 
Do skautingu  se  Marie  Korytová  -  Dolly 
zapojila i v roce 1945, vedla 5. dívčí oddíl. 
Po provdání žila v Českém Šternberku, kde 
v roce  1968  aktivně  spolupracovala 
s junáckými tábory. 
Po  „sametové“  revoluci  v roce  1992  se 
opět aktivně přihlásila ke skautské činnosti 
do oldskautského klubu 1. střediska Kolín.
Její  radost  ze  skautského  života  jí  brzy 
překazilo vážné onemocnění  a byla trvale 
upoutána na lůžko. Se svým oddílem však 
udržovala  nadále  spojení  přes  sestru 
Rohovou,  která  bydlela  nedaleko  a 
pravidelně ji nejen obětavě pomáhala, ale i 
seznamovala  se  skautským  životem 
v oddíle i v Kolíně. 
Ještě 17. 4. 2009 v den jejích 90. narozenin 
ji navštívila v bytě delegace z oddílu, aby jí 
předala kytice, dárky oddílu s blahopřáním 
k tomuto  výročí.  Sestra  Koryntová  si 
zavzpomínala  na  své  skautské  mládí  a 
jejím přáním bylo,  aby  ji  ještě  navštívila 
doma  skautská  hudební  skupina  ze 
střediska,  se  kterou  by  si  zopakovala 
skautské písně. Tento slib jsme milé sestře 
již nedokázali splnit.

Na oddílové schůzce oldskautského klubu 
1.  června  byly  u  jejího  smutečního  parte 
s kyticí  a její  fotografií  zapáleny  svíčky. 
V úvodu  schůzky  byla  uctěna  památka 
zesnulé  minutou  ticha  se  vzpomínkou  na 
její život a byly zazpívány i písničky, které 
zesnulá  měla  ráda.  Vzpomínka  na  sestru 
Dolly byla ukončena skautskou večerkou.

Sestro  Dolly,  zůstáváš  trvale 
v našich srdcích.

Za 1. středisko Junáka Kolín 
Jiří Kopecký

Poslední pocta 
br. Bobrovi

Dne  4.  6.  2009  se  ústečtí   oldskauti  - 
společně s rodinou a mnoha jeho přáteli - 
rozloučili  ve  střekovském  krematoriu  s 
členem  svého  klubu  Přemysla  Oráče  s 
bratrem  Miloslavem  Valachem-Bobrem, 
věrným a činorodým skautem, který ruku v 
ruce se svoji manželkou Dagmar-Jitřenkou 
se podílel na akcích klubu. 
Skautoval  v  Ústí  n.  L.  od  roku  1947  a 
podílel  se  na  obnově  skautské  činnosti  v 
roce 1968 i 1989. 
V  našem  klubu  obdržel  vyznamenání 
bronzové Syrinx.
V  roce  2007  se  účastnil  i  akce  k  100. 
výročí  narození  Jaroslava  Foglara  ve 
Sluneční zátoce.

Zemřel ve svých 74 letech. 

Čest jeho památce.

Za klub OS : 

Jiří Smejkal

21



Kmenové noviny OS

V noci  z pátku  na  sobotu  (z 3.  na  4. 
července 2009) zemřel bratr Václav Kuttan 
– Wapusk ve věku nedožitých 90 let. Bratr 
Wapusk se narodil  10. října 1919 a právě 
v letošním  roce  by  oslavil  jubilejní  90. 
narozeniny.
Václav  Kuttan  byl  nejstarším  skautem 
v Plzni  a  až  do  své  smrti  byl  členem 
střediska Jožky Knappa v Plzni, které také 
několik let vedl. Podílel se také na vedení 
Západočeské  lesní  školy  ŠIWO.  Na 
výchovu  dětí  nezanevřel  ani  po  zákazu 
skautingu. Jeho oddíl po zákazu skautingu 
působil  také  např.  jako  Archeologický 
kroužek při Západočeském muzeu v Plzni. 

Rozloučení 
v Českých Budějovicích

Dne  6.  7.  2009  jsme  se  naposledy 
rozloučili  na  hřbitově  u  Otylie  v Č. 
Budějovicích  s  bratrem  MUDr. 
Miloslavem  Pexou.  Zazpívali  jsme  mu 
skautskou  večerku  a  potěšilo  nás,  že  se 
přišlo  rozloučit  nebývale  velké  množství 
lidí.
Míla  –  skautsky  Orel –  v  celém  svém 
životě se řídil krédem: „Konej dobro, šíří se 
a vrací !“  Nepřísluší mi hodnotit jeho dílo 
v oboru medicíny pro níž byl snad osudově 
předurčen.  Jako  chirurg  a  posléze  primář 
traumatologického  oddělení  českobudě-

jovické  nemocnice se snad až příliš často 
setkával  s lidskou  bolestí,  fyzickou  i 
duševní.  Přesto  neupadal  do  rutinní 
lhostejnosti,  ale  dovedl  se  vcítit  to  do 
situace svých pacientů. Věnoval jim i svou 
osobní, lidskou péči. Jeho posezení u lůžka 
a  pohlazení  laskavým  slovem  či  stiskem 
ruky se stalo legendárním. Na druhé straně 
nepřestával  uplatňovat  vysoké  nároky  na 
precizní práci lékařů i sester. 
Byl vychován jako hluboce věřící člověk, 
v mládí se nadchl pro ideu skautingu,  stal 
se  uznávaným rádcem,  vůdcem a posléze 
instruktorem  Jihočeské  skautské  lesní 
školy.  Nepřestával  zdůrazňovat  etickou 
stránku výchovy mladého člověka, nutnost 
soustavného vzdělávání se.  A také přijetí 
osobního  charitativního  působení  jakožto 
základní lidské povinnosti.
Pán Bůh mu dal do vínku přemíru talentu, 
píle, vytrvalosti a nekonečné obětavosti.
Ale také mu dal nikdy nekončící smysl pro 
povinnost  -  praktikovat  lásku  k bližním 
rozdáváním sebe samého a posilovat druhé. 
Měl  rád  mladé  lidi,  kteří  se  dovedli 
nadchnout  pro  ušlechtilý  cíl.  Ale  také 
nenáviděl  povrchnost,  přetvářku,  lajdáctví 
a lacinou vychytralost.   Trval na hodnotě 
osobního příkladu jako základního kamene 
výchovy. 
Mílo,  byl  jsi  a  zůstáváš  pro  nás  velkou 
osobností.  Tvoje  velikost  spočívá 
v obrovské pyramidě lásky a dobra, kterou 
jsi ve svém životě postavil. Tato pyramida 
lásky  a  dobra  nepřestává  zářit  oslnivým 
jasem jako maják nad mořem lidské bolesti 
a bídy.  

RND. Mojmír Prokop 

Odchod br. Goge dne 7. 9.
do „nebeské družiny“

Opravdu  nikdo  v sanatoriu  Třebotov  u 
Prahy  nečekal,  že  nebude  korunována 
úspěchem  rehabilitace  „perspektivního 
pacienta“, který se po téměř dvou měsících 
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strávených  na  lůžku  zase  obrazně  i 
skutečně  „stavěl  na  nohy“.  Smutná 
skutečnost  nás  nicméně  přesvědčuje  o 
opaku. 

Rodina  dala  na  smuteční  oznámení  citát 
z filosofa  Konfucia:  „Je  lépe  zažehnout  
byť  jen  malou  svíci,  než  proklínat 
temnotu“.  A  to  je  dokonale  v souladu 
s tím, jak jsme Goge znali a jak nám často 
vybíral  nejrůznější  moudrá  slova,  ať  už 
jako  ranní  hesla  na  táboře  nebo 
vzdělavatelném víkendu či do některého z 
ne  právě  snadných  kvízů  v Kmenových 
novinách anebo na společných setkáních.
Skautské  smuteční  oznámení,  které  bylo 
zveřejněno  NKD  spolu  s  PLŠ  a  ČILŠ, 
ukazuje  slovem i  obrazem,  jak  a  k čemu 
nás  Gog  také  vedl  i  nabádal  –  abychom 
dovedli  najít  chvíle  k hlubší  „sondě“  do 
vlastního nitra a také abychom neváhali se 
k tomu „sdružit“ i s těmi, kdo „jsou stejné 
krve“. Mělo to velký smysl pro něho a má 
to velký význam i pro nás. 
Jeden  z citátů  -  z filosofa  Platóna  -  na 
skautském smutečním oznámení  říká:  „V 
péči  o  štěstí  druhých  nacházíme  své  
vlastní“. To si od br. Jiřího Žáčka -  Goge 
především můžeme vzít za své...     

Kamzík
Náš  duchovní  rádce  ke  smutečnímu 
oznámení napsal:
„Bůh mu dej věčnou radost a pokoj. Budu 
se  za  něho  modlit  a  pamatovat  při 
bohoslužbách.                      

+ František R.“

Středisko 
Radobýl Litoměřice 

oznamuje:
na  začátku  měsíce  září zemřel  br.
Jaroslav Vosáhlo - Sabu. 
Br. Sabu velkou měrou pomáhal po dvakrát 
obnovování skautingu v Litoměřicích,  byl 
dlouholetým tajemníkem střediska. 
Poslední  rozloučení  s  ním se  uskutečnilo 
dne 18. 9. na litoměřickém hřbitově. 

Miroslav Salus

Skauti nezapomínají 
na br. Jira

    Sobotní  odpoledne  19.  9.  2009  ve 
Vrchotových  Janovicích  bylo  krásným 
počasím  opravdu  jako  předurčené 
ke skautské vzpomínce na bývalého vůdce 
votických  a  janovických  skautů,  bratra 
MUDr. Jiřího Čermáka – Jira. 

V janovickém klubovním areálu se místní 
skauti  pochlubili  instalovanou  výstavou 
dokumentů  a  památek  nejen  na  Jirovo 
působení  ve  Voticích  a  Vrchotových 
Janovicích,  ale  i  na  vznik  a  práci 
janovického  elokovaného  skautského 
oddílu. Jeho počátky jsou již v roce 1964, 
kdy Jir  založil  a  vedl  při  místní  základní 
škole  myslivecko-ochranářský  kroužek, 
který  v.  r.  1968  převedl  do  obnoveného 
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JUNÁKA . V r. 1970, po zákazu skautingu, 
se Jir zase pokoušel nastartovat svoji práci 
mezi  dětmi,  což  se  mu  podařilo  až 
v průběhu osmdesátých let, kdy znovu při 
místní  ZŚ  zahájil  činnost  biologický 
kroužek,  zaměřený  na  ochranu  přírody  a 
ornitologii.  Po  rehabilitaci  JUNÁKA  v r. 
1990 Jir se svými dětmi přešel pod křídla 
obnovené  skautské  organizace  a  úspěšně 
vedl  janovický  koedukovaný  oddíl 
JUNÁKA až do své smrti v r. 1999.
Jirův janovický klubovní areál  je  skvělou 
ukázkou  historické  repliky  středověké 
hraniční  strážní  pevnůstky.  Již  dříve,  po 
roce  1964,  Jir  se  svým  oddílem  postavil 
srubovou  základnu,  kterou  užívali  až  do 
začátku devadesátých let, ale po r. 1990 byl 
pozemek  vrácen  původnímu  majiteli  a 
skautíci  se  museli  vystěhovat.  Jir  tedy 
nelenil a navrhl vybudovat nový klubovní 
areál. Děti a hlavně Jir se pustili do práce 
s opravdovým  nadšením  a  nasazením. 
Protože však Jir byl zastáncem zálesáckého 
stylu stavění a hrádek navrhl v kombinaci 
kamenů a dřeva, byla stavba s ohledem i na 
svou velikost náročná na čas a řemeslnické 
kvality.  Jir  však  byl  neúnavný  pracant.  I 
když  mu  někdy  pomáhali  skauti  a  jeho 
přátelé,  většinu  zejména  odborných  prací 
zvládl  sám.  Stavba  rostla  pomalu,  ale 
postupně vše dospělo ke kolaudaci.  Ta se 
konala  v polovině  r.  1999.  Těsně  před 
Jirovou smrtí.
Je smutné, že se Jir, jehož práce a nasazení 
při  stavbě  areálu  byly  nepominutelné,  se 
zprovoznění tohoto unikátního objektu již 
nedožil. Toto dílo je však pomníkem jeho 
mimořádného úsilí.
    V klubovním areálu  je  velká  a  malá 
klubovna, kde se nejen scházejí janovické 
děti, ale kam zajíždějí na víkendy i skauti 
z celé  republiky,  protože  vybavení  areálu 
umožňuje vícedenní pobyty; ve strážní věži 
je další místnost, kterou děti využívají pro 
pozorování  přírody  a  zejména  ptáků. 

V přízemku  jsou  prostory  pro  skladování 
skautských propriet, záchody a umyvárna. 
Před areálem je táborový kruh s ohništěm a 
pozemek je z části oplocen.
    Sobotního vzpomínkového odpoledne se 
zúčastnila  skautská  omladina  z Votic, 
Vrchotových Janovic a Kosovy Hory, také 
však  dospěláci  nejen  z těchto  míst,  ale  i 
z Benešova, Vlašimi a Říčan. Milými hosty 
byli  zástupci  ORJ  Benešov  a  také  parta 
bývalých  Jirových  odchovanců,  nyní 
oldskautů – muzikantů z Říčan. Příjemným 
překvapením  byla  i  návštěva  dcery  a 
vnuček  MUDr.  Čermáka.  Odpoledne 
začalo  vztyčením státní  vlajky,  poté  byla 
provedena prohlídka klubovního areálu. Po 
ukončení  byla  zahájena  poznávací  soutěž 
dětí a dospělí účastníci se zúčastnili besedy 
s  oldskautkou  a  zároveň pracovnicí  MěÚ 
Vrchotovy Janovice nad obecní  kronikou, 
kterou  svého   času  vedl  právě  Jir  a 
vzpomínalo se  na jeho působení v profesi 
dětského lékaře a člena zastupitelstva.
Někteří účastníci besedy později navštívili 
zámek a park, historické monumenty Vrch. 
Janovic.
Po  vyhodnocení  soutěže  dětí  a  předání 
odměn  a  suvenýrů,  bylo  celé  odpoledne 
zakončeno  táborovým  ohněm  s opékáním 
špekáčků  a  zpěvem  skautských  a 
trampských písniček, za skvělého přispění 
skupiny  muzikantů  z Říčan.  Nádhernější 
závěr  celého  odpoledne  snad  ani  nemohl 
být.
    Skautské středisko ve Voticích, zejména 
však  oddíl  z Vrchotových  Janovic,  si 
připomínají  stále živou památku a příklad 
jeho skautské činnost. 
Jeho odkazem je pak důraz na akceschopný 
a  přitažlivý  skauting  nejen  ve  Voticích  a 
Vrchotových Janovicích ale vlastně i v celé 
republice. 

  

Pavel Linhart 
- Čert
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Drákulovina odstartovala: 
100 litrů krve ke století českého skautingu

Do roku 2012, kdy český skauting oslaví 
100.  narozeniny,  zbývají  téměř  tři  roky. 
Přesto už  tímto významným jubileem je 
motivována  skautská  humánně-
charitativní  akce  Drákulovina.  Jejími 
organizátory jsou dospělí skauti z Prahy, 
kteří  vyzývají  své  vrstevníky  –  rovery, 
rangers  a  oldskauty  od  18  do  60  let  – 
k dobrovolnému dárcovství krve.
„Drákulovina je dlouhodobý projekt. Byl  
zahájen letos 15.  června při  příležitosti  

Světového  dne  dárcovství  krve  a 
ukončíme jej v červnu 2012,“ vysvětluje 
br.  Martin  Pecka,  vůdce  100.  klubu 
oldskautů a jeden z prvních dárců, kteří se 
k  akci  přihlásili.  „Cílem  je  podpořit  
pravidelné  dárcovství.  Chtěli  bychom, 
aby skauti z celé České republiky, kteří o 
dárcovství  projeví  zájem  a  jejich 
zdravotní stav to umožňuje, darovali za 
tři  roky  společně  nejméně  100  litrů 
krve.“

Akce je založena na principu individuálního dobrovolného bezplatného dárcovství krve. 
Odběry  není  třeba  speciálně  hromadně  organizovat.  Stačí  kdykoliv  v daném  období 
darovat  krev  a  odběr  nahlásit  s uvedením  jména  a  několika  dalších  základních 
identifikačních údajů o dárci  a odběru na e-mail  oldskaut@email.cz.  Na internetových 
stránkách  www.drakulovina.skauting.cz  bude  seznam  dárců  postupně  zveřejňován  a 
symbolicky se bude plnit virtuální odběrový vak. Na tomto webu budou rovněž uvedeny 
podrobné informace a instrukce k dárcovství. 
K Drákulovině  se  mohou  připojit  skauti,  kteří  darují  nejen  „plnou  krev“,  ale  i  krevní 
deriváty (plazmu,  destičky, červené krvinky).  Při  běžném transfúzním postupu je dárci 
odebíráno přibližně  500 ml  krve,  nebo odpovídající  množství  krevních součástí.  Proto 
bude  skautský  krevní  vak  plněn  pomyslně  za  každý  odběr  půl  litrem  drahocenné 
životadárné tekutiny.
Dosud – za necelých pět  měsíců  „zahřívacího kola“ Drákuloviny – se  stav konta  této 
humánně-charitativní akce blíží k rysce deseti litrů krve. K výzvě pražských oldskautů se 
již  přihlásili  zájemci  z dalších  regionů,  například  z Vyškova,  Dvora  Králové  nebo 
Moravskoslezského kraje. Potěšitelné je, že příkladem jdou i členové náčelnictva KD br. 
Jiří Klikoš – Číňan nebo Zbyšek Lajczyk – Sidžo, kteří již od června zavítali na transfúzní 
stanici opakovaně.   
Pokud  budou  kmeny  R&R nebo  kluby 
oldskautů  chtít  v místě  svého  působení 
zorganizovat hromadný odběr, mohou se 
domluvit  s místní  transfúzní  stanici,  kde 
je  jistě  rádi  uvítají.  V případě  potřeby 
poskytne  zájemcům  podrobnější  nebo 
specifické  informace  telefonicky 
koordinátor  Drákuloviny  br.  Slavomil 
Janov – Nashville (602 686 725).    

          (kn)
Vůdce 100. klubu oldskautů z Prahy Martin Pecka až do letoška nikdy krev nedaroval.  
Drákulovina  se  stala  pro  něj  výzvou  a  k odběrům  v transfúzní  stanici  na  Karlově 
náměstí se rozhodl chodit pravidelně.
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Tábor u Sinovíru po 71 roce
Kdo by nevzpomínal na chvíle prožité na skautském táboře? Není proto divu, že mnozí z 
nás  se  do  míst,  která  se  většině  tak  hluboce  vryla  do  paměti,  vracejí   nejednou  i 
v dospělosti. 

Sotva kdo však dokáže pootočit kolem času o takový kus zpět, jako 
se to letos povedlo Jiřímu Vodenkovi –  Jírovi. I když většina jeho 
skautských let je spjata s 10. pražským oddílem, těsně před druhou 
světovou  válkou  se  stal  členem  Dvojky  Jaroslava  Foglara. 
S Jestřábem se  také  v létě  1938 vypravil  na  Tábor  u  Sinovíru  na 
Podkarpatské Rusi. Díky tomu, že Jestřáb později – již jako známý 
spisovatel i ostřílený skautský vůdce – popsal tuto kapitolu historie 
Dvojky  podrobně  ve  svých  pamětech,  se  Tábor  u  Sinovíru  stal 
jedním z hodně třpytivých kamínků mozaiky velkých dobrodružství 
českého skautingu. 
Do nejvýchodnějšího cípu předválečného Československa se Dvojka 
vypravila  v téměř  neuvěřitelné  síle  43  chlapců!  V úchvatné,  ale  i 
nesmírně  drsné  přírodě  tamního  kraje  strávili  společně 
nezapomenutelných pět týdnů. „Stovky svízelů, trampot i úžasných 
nádherných příhod jsme tu prožili,“ vzpomínal Jestřáb i po mnoha 
letech na zcela výjimečné prázdniny. 
„Chodili jsme po stezkách obávaného loupežníka Nikoly Šuhaje a 
mluvili  s jeho  otcem,  který  se  nám  do  kroniky  podepsal  třemi  
křížky.  Rvali  jsme  se  s přírodou  i  těžkými  podmínkami.  V místě  
nebylo  možno  sehnat  vhodné  dříví  pro  stavbu  podsad,  vázlo  

zásobování potravinami, sužovaly nás horské lijáky. Byl to tvrdý tábor!“   
Letos, po plných 71 letech, se Jíra – poslední žijící pamětník Tábora u Sinovíru – na dávné 
tábořiště  u  říčky  Ozerjanky  vrátil!  Do  kraje,  který  byl  s  celou  Podkarpatskou  Rusí  v 
důsledku mnichovského diktátu oddělen od Československa, poté přičleněn k Sovětskému 
svazu  a  dnes  je  součástí  Ukrajiny,  zamířila  počátkem  července  desetičlenná  výprava 
pražského klubu oldskautů Jestřábi  a členů Sdružení  přátel  Jaroslava  Foglara. „Jírova 
účast dodala výpravě vysokou "přidanou hodnotu". Naprosto přesně jsme mohli určit  
místo dávného tábořiště, přestože podoba krajiny se za sedm desetiletí výrazně změnila,“ 
zdůrazňuje benjamínek  Jestřábů, 31letý učitel Tomáš Náhlý.
Samotný Tomáš prožíval zážitky z výpravy dvojnásob emotivně. Jak by ale ne? Vždyť 
kromě toho, že důvěrně mohl poznat místa, o nichž do té doby četl jen ve spisovatelových 
memoárech, složil na památné táborové louce i svůj skautský slib. „Koncem 80. let jsem 
v Krnově  chodil  do turistického oddílu  mládeže.  V naší  činnosti  převládala  skautská 
praxe.  Po  obnovení  Junáka  jsem však  už  v oddíle  nebyl.  Proto  si  skautskou  stezku 
naplno užívám nyní v klubu dospělých. A komu se povede, aby jeho slibový oheň vzplál  
na tak zajímavém a historickém místě?  Ale vraťme se  zpět  k nejstaršímu účastníkovi 
výpravy Jiřímu Vodenkovi. Když byl Jíra v roce 1938 na Podkarpatské Rusi poprvé, bylo 
mu 16 let. Letos oslavil 87. narozeniny! Mýlil by se však ten, kdo Jiřího Vodenku pokládá 
za vetchého staříka, jemuž bylo na výpravě mladšími spolucestujícími vše podstrojováno a 
on  se  „pouze  vezl“.  Kdepak!  Jíra  absolvoval  celou  cestu  stejně  jako  všichni  členové 
expedice. 
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Vzdor úctyhodnému věku šplhal po strmých karpatských chodníčcích čiperně jak mladík. 
V Koločavě navštívil pamětní síň Ivana Olbrachta a zastavil se i u hrobu Nikoly Šuhaje. 
V někdejší  četnické  stanici,  dnes  turisty  hojně  navštěvovaném  stylovém  penzionu  a 
zároveň malém muzeu,  umístili  foglarovci  také velkou informační  tabuli  připomínající 
(dvojjazyčně – v ukrajinštině a češtině) legendární skautský tábor.
Oldskautská výprava na Ukrajinu se uskutečnila v rámci celoroční 
expedice Po stopách Hochů od Bobří řeky. Letos totiž uplynulo 75 
let od prvního vydání Foglarova kultovního chlapeckého románu. 
Příznivci jeho odkazu v rámci tohoto literárního jubilea mapují a 
navštěvují  všechna tábořiště  skutečných Hochů od Bobří  řeky – 
Jestřábovy skautské Dvojky. Cestou z Ukrajiny se tak zastavili i na 
Slovensku v podhůří  Vysokých Tater.  Tam, u Zelené říčky pod 
Kriváněm,  tábořil  v letech  1949 –  1991 Jestřábův  oddíl  celkem 
41krát!
Celou  téměř  dva  tisíce  kilometrů  dlouhou  trasu  výpravy  na 
Ukrajinu a Slovensko absolvoval Jiří Vodenka za volantem svého 
auta jako jeden ze čtyř řidičů expedičního konvoje. Ve společnosti 
mnohem mladších skautů zamířil v následujících týdnech i na další 
tábořiště  –  u  moravské  Chvojnice  (zde  tábořila  Dvojka  v roce 
1940), do Českého ráje u Libíče (1926),  Jezerní kotliny u Bečova 
na Karlovarsku (1958) a samozřejmě do kraje legendární Sluneční 
zátoky u Ledče nad Sázavou (1925 – 1945). 
Sečteme-li  a  podtrhneme  tento  rádius  Jírových  cest,  pak  v jeho 
případě  snad  i  heslo  ze  záhlaví  Kmenových  novin  „Jednou 
skautem – provždy skautem“ by bylo třeba upravit na „…provždy 
mladým skautem!“
Bratře Jíro, klobouk dolů! 

Slavomil Janov – Nashville

WEB KMENE DOSPĚLÝCHWEB KMENE DOSPĚLÝCH
• Opakovaně upozorňujeme, že naše vlastní webové stránky  (http://krizovatka.skaut.cz/) 

lze  najít  také  na  skautské  Křižovatce,  a  to  v hlavičce  zcela  vpravo  pod  odkazem 
„Cílovky“. Po jeho otevření najdeme jako poslední Kmen dospělých. Zřejmě i díky 
tomu se náš web dostává na nejrůznější weby mezi odkazy na skautské stránky.

• Odkazy na různé skautské stránky máme i my – poté, co klikneme v hlavičce našeho 
webu  na  Odkazy,  máme  tu  na  obrazovce  tři  sloupečky  a v prostředním jsou  právě 
skautské stránky. V jejich rámci se např. „vyplatí“ sledovat,  co je k vidění na webu 
TEEPEK (http://www.teepek.cz) anebo u vodních skautů apod.

• Stažení výroční zprávy Junáka za uplynulý rok 2008 je možné na: 
http://krizovatka.skaut.cz/organizace/dokumenty/e-knihovna /?
act=get&check=95b4b0b0391c0a3f067060d85a0a8858&id=2487 

• Co se  nevešlo  do  tohoto  dvojčísla,  bude  buď uveřejněno  v roce  2010 anebo je  již 
vyvěšeno na našem webu. Prosíme o pochopení – nahradit  br.  Goge není a dlouho 
nebude jednoduchá věc – mimo jiné i pro jeho důslednost!
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V y bráno  „ z  b ra t r ské ho  l e sn ího  zd ro j e “…
Rozhovor po internetu s Dr. Jiřím Grygarem - Dřímalem,

instruktorem České ILŠ Junáka

Bratře  Dřímale,  Tys  odmítl  celoživotní  ocenění  Česká  hlava. 
Zaujalo mne, žes v  TV, ještě před aktem předávání, řekl, že Ti to 
rozmluvila Tvá žena. To tolik dáš na její rady?
       Tak to nebylo. O odmítnutí ceny jsem se rozhodl sám, ale  
když jsem ten den přišel  domů z práce,  povídám ženě,  že jsem 
dostal cenu, že tu cenu mi udělila Rada vlády pro výzkum, vývoj  
a inovace, a kolik to obnáší peněz. V tu chvíli mi žena skočila do 
řeči a povídá: „To je šílený; doufám, žes to odmítl?“

Tvoje  reakce  natolik  zmátla  organizátory  předávání  cen,  že  byli  schopni  pouze  suše 
oznámit,  že nejsi  přítomen,  protože jsi  cenu odmítl,  aniž by řekli  proč – co tedy bylo 
důvodem?
       Nikoliv. Organizátoři o mém odmítnutí věděli předem, protože oficiální sdělení o 
udělení ceny mi pochopitelně jako všem ostatním laureátům poslali v předstihu. Dohodli  
jsme  se,  že  zprávu  o  mém  odmítnutí  zveřejní  Česká  hlava  na  dopolední  tiskové  
konferenci 16. listopadu a nebudou tam uvádět podrobnosti; ty zveřejní ten den na svém  
webu,  což  se  stalo.  Podobně  jsem  totéž  zdůvodnění  zveřejnil  na  svém  webu  až  po 
slavnostním  galavečeru  večer  16.  11.,   protože  jsem  nechtěl  poškodit  dobré  jméno 
ostatních udělených cen Česká hlava, které jsou prestižní a mají kvalitní sponsory. 
     Ještě  na  vysvětlenou,  TV záznam galavečeru  se  vysílal  až  21.  listopadu,  takže  
v mezidobí už novináři o mém odmítnutí věděli a v tomto mezidobí jsem poskytl řadu 
rozhovorů o pozadí celé záležitosti.  Diváci, kteří záznam sledovali, mohli proto získat  
nesprávný dojem, že jsem se k věci veřejně vyjádřil dříve než organizátoři.
       Zde  je  text  mého  odmítnutí,  které  jsem  poslal  organizátorům  České  hlavy 
6. listopadu 2009:
Česká hlava s.r.o.

Praha 6. listopadu 2009
Vážení,
děkuji Vám za Vaši zprávu, v níž mi sdělujete, že na základě usnesení vlády ČR 

jsem byl zvolen laureátem ceny Rady pro výzkum, vývoj a inovace ČR Česká hlava 2009.
Tato cena však nese jméno instituce, která v poslední době vyvíjí činnost, která 

podle mého soudu vážně poškozuje dobré jméno Akademie věd ČR, v níž právě půlstoletí  
pracuji (pochopitelně včetně svého působení v někdejší ČSAV). Poslední publikované 
návrhy a doporučení  Rady pro výzkum, vývoj  a inovace  mohou dokonce v příštích 
letech  ohrozit  podle  mého  názoru  samotnou  existenci  Akademie  věd,  což  nedokáži  
pochopit,  protože se domnívám, že  Akademie patří  dlouhodobě k nejproduktivnějším 
složkám českého vědeckého výzkumu.

Z těchto důvodů nemohu zmíněnou cenu přijmout.
Rád bych však při  této  příležitosti  zdůraznil,  že  moje odmítnutí  Ceny se  nijak 

netýká činnosti České hlavy, jíž se velmi vážím a stejně tak i členů poroty ČH. Netýká se 
také pana premiéra Jana Fischera, jehož úsilí o rozvoj naší země i budoucnost české  
vědy si rovněž považuji. 
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A nevadilo  by  Ti,  i  kdybys  tam byl,  že  televize  nebo  pořadatelé  z předávání  udělali 
chvílemi až teatrální událost, podobnou revuálním zábavným pořadům? 
        Sám jsem TV přenos galavečeru neviděl; byl jsem v té době služebně v cizině, takže 
nemohu soudit.
Není podivné ba dokonce znepokojivé, že dnes, po 20 letech od sametové revoluce, zas je 
nutné veřejně protestovat? Neřadí se Tvůj protest k protestům odborářů právě tím, že jde 
zase jen a jen o peníze?
     Jde o velmi vážnou záležitost, která má širší  pozadí. Paroubkova a Topolánkova 
vláda postupně obměnily personální složení zmíněné Rady, která jednak vypracovává  
základní koncepci vědní politiky a jednak rozděluje peníze určené na vědu a výzkum  
podle klíče, který z této nové koncepce vychází. Dosud Akademie věd dostávala pětinu 
prostředků, určených pro vědu a výzkum (většinu peněz z tohoto balíku dostávají vysoké 
školy  a  dále  ministerstva  zdravotnictví,  průmyslu  a  obchodu,  životního  prostředí  a  
obrany).  Už  v r.  2010  tak  bude  výrazně  (o  20  %)  snížen  dosavadní  rozpočet  pro  
Akademie věd a takto ušetřené peníze budou přidány min. průmyslu a obchodu, aby je 
rozdělilo na tzv. inovace podnikům v jeho sféře vlivu. 

Totéž se má pak dle doporučení Rady opakovat i v dalších dvou letech, takže v r.  
2012 zůstane  Akademii  věd  jen  40 % současného  rozpočtu,  což  prakticky  znamená  
likvidaci této instituce, která má asi 15 % vědeckých pracovníků ČR a produkuje přitom 
38 % publikací v mezinárodních vědeckých časopisech a třetinu patentů v ČR.  Záměr 
Rady  proto  považuji  za  neslýchané  diletantství  v době,  kdy  každá  civilizovaná  vláda 
vkládá do základního výzkumu čím dál větší prostředky právě proto, aby se příslušná  
země dostala z ekonomické recese.           
Proti těmto záměrům Rady vystupují vědci nejenom z Akademie věd, ale i z vysokých 
škol veřejně, mj. na několika demonstracích již od letošního léta, jichž jsem se většinou 
také  zúčastnil,  ale  které  nevzbudily  žádnou  pozornost  politiků  ani  sdělovacích 
prostředků.
Vstupujeme  do  Adventu  a  Vánoce  jsou  za  dveřmi.  Neměli  bychom  toto  období 
v současnosti prožít nějak jinak než dosud? Když je doba tak neklidná, jak se dá najít klid 
či uklidnění – je správná cesta setrvávat v užším kruhu rodiny a přátel a stranit se zmatků 
ve veřejnosti?
       Přirozeně bych dal přednost adventnímu ztišení a Vánocům v rodinném kruhu. 
Nemohu však nemyslet na úctyhodný počet mladých vědců, které se podařilo vychovat  
ve svobodné společnosti a kteří jsou největším pokladem naší země v globální civilizaci.  
Pokud tato nadaná a pilná generace ztratí naději, že by mohla ve své práci pokračovat  
doma, najde si buď jiné finančně lukrativnější zaměstnání, anebo odejde natrvalo do  
ciziny,  kde si jejich práce budou vážit nesrovnatelně více než to dosud dokážeme doma. 
To by  bylo  už  čtvrté  puštění žilou  intelektuální elitě Česka (předešle se tak stalo  
kolem let 1938, 1948 a 1968). 

Kdo si tohle vezme na svědomí?

Odpovídal: Jiří Grygar – Dřímal

Ptal se: Kamzík

29



Kmenové noviny OS

Příprava voleb v Kmeni dospělých v roce 2010

V souvislosti  s rušením Okresních  rad  Junáka  v některých  krajích  podává  Náčelnictvo 
kmene dospělých Junáka následující výklad předpisů: Organizačního řádu a systemizace 
Junáka (dále jen OŘJ) a Řádu Kmene dospělých (dále jen ŘKD).
Sněm KD ve středisku  (ZOJ). Uskuteční se pouze tam, kde je více klubů (oddílů) KD 
nebo tam, kde jsou ve středisku volní členové, kteří se při registraci přihlásili do KD (viz 
čl. 8. ŘKD). Jinak nahrazuje sněm členů střediska registrovaných v KD valná hromada 
klubu KD (viz čl. 30. ŘKD). Volí zpravidla jednoho delegáta na sněm KD VOJ ( Okresní 
sněm KD případně  Krajský  sněm KD)  –  počty  (klíč)  určí  zpravodaj  KD příslušného 
junáckého okresu nebo krajský zpravodaj KD.

Výňatek z Řádu kmene dospělých
9. Střediskový sněm Kmene dospělých
(30)  Svolavatelem  střediskového  sněmu  Kmene  dospělých  jsou  vedoucí  klubů.  
Nedojde-li mezi nimi k dohodě je svolavatelem vedoucí ZOJ. Vedoucí klubů ho musí  
informovat  o  nutnosti  a  pravidlech  týkajících  se  střediskového  sněmu  Kmene 
dospělých.  Jsou-li  všichni  členové  Kmene dospělých v  ZOJ registrováni  v  jediném 
klubu, plní roli střediskového sněmu valná hromada tohoto klubu.
(31) Střediskový sněm Kmene dospělých proběhne před sněmem KD vyššího stupně a  
volí delegáty na sněm KD vyššího stupně.
(32)  Delegáty  střediskového  sněmu Kmene  dospělých  jsou  všichni  členové  Kmene 
dospělých registrovaní v dané ZOJ.

Okresní  sněm  KD  svolává  okresní  zpravodaj  KD.  Okresní  sněm  nebude  zpravidla 
svoláván  v případě,  že  neexistuje  okresní  zpravodaj  KD a  je  zde  malý  počet  klubů – 
rozhodnutí  je  na krajském zpravodajovi  KD. Okresní  sněm KD může svolat  i  krajský 
zpravodaj KD. Náčelnictvo KD se snaží, aby i v bývalých junáckých okresech, kde byly 
zrušeny  ORJ a  je  několik  klubů KD,  nadále  působili  volení  činovníci  KD zastupující 
v plném rozsahu funkci bývalého řádného zpravodaje KD v bývalé ORJ – a kteří jsou pro 
účely KD považováni  stále za  „okresního zpravodaje KD“. Tito činovníci  jsou rovněž 
členy poradního sboru krajského zpravodaje KD.
Počet delegátů na okresní sněm KD je obvykle stejný jako počet klubů KD a musí být 
v souladu s čl. 30 – 32 ŘKD.
Okresní sněm KD volí svého okresního zpravodaje KD, který bude zpravidla delegátem na 
Sněmu KD a v případě existujícího junáckého okresu i členem příslušné ORJ.

Výňatek z Řádu Kmene dospělých
10. Sněmy Kmene dospělých vyšších organizačních jednotek
(33) Zpravodajové Kmene dospělých VOJ svolávají sněm na své organizační úrovni:
a) před konáním sněmu Kmene dospělých vyššího stupně a volí zde delegáty na tento
sněm; sněm musí proběhnout před volebním sněmem Junáka příslušné VOJ
(40) Delegáty na kmenový sněm jsou:
a) zpravodajové KD vyšších organizačních jednotek nebo jejich delegovaní zástupci,  
nebo  b)  delegáti  zvolení  na  sněmech  KD  VOJ  dle  kvóty  stanovené  Náčelnictvem 
kmene dospělých.
(41) Rozhodnutí o použití varianty dle čl. (40)a) nebo (40)b) přísluší svolavateli sněmu.
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V okresech,  kde  byli  zvoleni  okresní  zpravodajové  KD jsou  delegáty  Sněmu KD tito 
okresní  zpravodajové  s přihlédnutím  k čl.  40a.  Náčelnictvo  KD  vzhledem  ke  zrušení 
některých junáckých okresů rozhodlo o možnosti použít pro volby delegátů na Sněm KD 
čl.  40b v těch bývalých junáckých okresech,  kde nebudou voleni okresní zpravodajové 
KD, t. zn. že i z těchto okresů může být  zvolen jeden delegát na Sněm KD. 
Krajský sněm KD. Krajský sněm svolává krajský zpravodaj KD. Klíč delegátů krajského 
sněmu kromě okresních zpravodajů s hlasem rozhodujícím určuje krajský zpravodaj KD 
tak,  aby byly zastoupeny i  kluby z okresů,  které nemají  svého okresního zpravodaje a 
neproběhly  v nich  okresní  sněmy  KD.  Doporučuje  se,  aby  se  tohoto  sněmu  zúčastnili 
vůdci  všech  klubů  KD z příslušného  kraje,  a  to  jako  delegáti  s hlasem rozhodujícím. 
Krajský sněm KD volí krajského zpravodaje KD, jeho zástupce a volí delegáty Sněmu KD 
za junácké okresy, kde neproběhly okresní sněmy KD.
Úkoly sněmů VOJ jsou obdobné úkolům Sněmu KD. 

Výňatek z Řádu Kmene dospělých
(43) Úkoly řádného kmenového sněmu jsou:
a) projednání zprávy Náčelnictva KD za uplynulé období,
b) volba nového Náčelnictva KD a
c) projednání činnosti pro příští období
(44) O návrzích jedná kmenový sněm jen tehdy, pokud byly Náčelnictvu KD 
předloženy písemně alespoň 2 měsíce před sněmem. Výjimkou jsou pilné návrhy na 
změnu kandidátní listiny, pro jejichž přijetí se vysloví prostá většina delegátů.
(45) Návrhy na jednání kmenového sněmu jsou oprávněni podávat:
a) Sbor nositelů Řádu Zlaté Syringy,
b) Náčelnictvo kmene dospělých a
c) sněmy vyšších organizačních jednotek Kmene dospělých.
(46) Sněm KD může podle Stanov Junáka předkládat Valnému sněmu Junáka návrhy 
na usnesení.
(47) O usneseních sněmu KD informuje Náčelnictvo kmene dospělých VRJ a NJ.

Dotazy  týkající se výše uvedené problematiky, zodpoví náčelník KD br. Vladimír Köhler 
–  Mika na tlf. 495 485 422, 495 484 199, 606 901 679.

Vysvětlivky: ZOJ – základní organizační jednotka (středisko)
VOJ – vyšší organizační jednotka (ORJ, KRJ) ORJ – Okresní rada Junáka
KRJ – Krajská rada Junáka
KD – Kmen dospělých

R a d a  n á č e l n i c t v a
K m e n e  d o s p ě l ý c h  J u n á k a

s p o l u  s  r e d a k c í
K m e n o v ý c h  n o v i n

p ř e j í  v š e m  č l e n ů m  K D
r a d o s t n o u  d o b u  v á n o č n í

a  v š e  n e j l e p š í
d o  N o v é h o  r o k u  2 0 1 0 .
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Abychom  usnadnili  alespoň  částečnou  orientaci  
zájemcům,  neznajícím  češtinu,  o  toto  periodikum 
českých  skautů  kmene  dospělých,  vytvořili  jsme 
základní přehled o jednotlivých pravidelných rubrikách 
v anglickém jazyce.                                      Redakce

In  order  to  make  orientation  in  this  Czech  NSGF 
bulletin a little bit easier for those without knowledge of  
the Czech language, we established a basic overview 
on selected regular columns in English.         Editors

From articles contained in this Volume of KN:

K M E N O V É  Z P R Á V Y
(THE CZECH NSGF NEWS)
Nejdůležitější  informace  jako  jsou  rozhodnutí 
Náčelnictva  Kmene  dospělých.  Zprávy  krajských 
zpravodajů KD.

The most  important  information  like  decisions  of  the 
Czech NSGF Council. News from District Councils.

Ze skautského světa
(From the Scout World)

• Ozvěny trojsetkání OS na Slovensku
Reflection from the Three-Party-Meeting in 
Slovakia

• Dojmy ze skautského muzea ve Vídni.
Impressions from the Vienna Scout Museum.

Z  KLU B Ů  
( C l u b  N e w s )

Různé informace z klubů KD o činnosti a událostech.

Diverse information from the Czech NSGF clubs on 
their activities and occurrences…

Pro zamyšlení 
( R E F L E C T I O N S )

Práce členů Kmene dospělých, autorské články,  
úvahy, názory, skautská filozofie

Works by Czech NSGF members, original articles,  
essays, viewpoints, scout philosophy…

Různé   
(Miscellaneous)
Pozvání,  poznámky,  vzpomínky  na  významné 
osobnosti, jubilea, pozoruhodnosti, plán aktivit, atd…

Invitations,  notes,  remembrance  of  important  
personalities,  jubilees,  attractions,  schedule  of  
activities, etc… 

Náčelnická pošta
(The Czech NSGF President’s File)
Motivující  návrhy,  poděkování,  oznámení,  výzvy,  
dotazy  a/nebo  stížnosti  členů  Kmene  OS  a/nebo  v  
hnutí, mezinárodní skautské aktivity… 

Inspiring ideas, thanksgivings, notices, calls, questions 
and/or  complains  from  the  NSGF  members  and/or 
from the movement, international meetings.

PŘÍLOHY   
( Inset Documents)
Upozornění na významná setkání v Kmeni OS a/nebo 
v hnutí, mezinárodní skautské aktivity… 

Indications on important occurrences within the Czech 
NSGF  and/or  in  the  Scout  Movement,  international  
Scout/Guide activities…

• Příloha  věnovaná  úloze  dospělých  členů  ve 
skautingu. 
Annex devoted to the role of adult members in the 
Scout Movement. 

• Příloha obsahující  zhodnocení Lesní školy ORSOS 
09.
Annex describing results of the Wood Badge Course 
ORSOS 09. 

KMENOVÉ  NOVINY  KD    Intermittent Bulletin for the Czech NSGF. Contributions to be send 
to the address:
Ústredi Junaka - KMENOVÉ NOVINY, Senovazne nam. 24, CZ-116 47 Praha 1
Pattern: Vladimir Sykora. Print and distribution: Junak NSGF Council, Senovazne nam. 24, CZ-116 47 
Praha 1.

Unsalable, predestined only for use in the Czech NSGF-Clubs.

KMENOVÉ  NOVINY  KD    Občasník kmene dospělých.  Příspěvky zasílejte 
na adresu:
Ústředí Junáka - KMENOVÉ NOVINY, Senovážné nám. 24, 116 47 Praha 1
Technická úprava: Vladimír Sýkora. Tisk a distribuci zajišťuje Náčelnictvo Kmene dospělých Junáka, 
Senovážné nám. 24, 116 47 Praha 1.

Neprodejné, určeno pouze pro potřebu klubů OS.
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